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§ 1
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Kokouskutsu valtuuston kokoukseen 2.5.2022

Hollolan valtuuston kokous pidetään  Hollolan kunnan virastotalossa 2.5.2022 klo 18
Hollola-salissa, Virastotie 3, 15870 Hollola. Kokouksessa käsitellään esityslistasta 
lähemmin ilmenevät asiat.

Jari Ronkainen, valtuuston puheenjohtaja

Kokouskutsu on julkaistu julkisten kuulutusten ilmoitustaululla 26.4.2022 ja Hollolan 
Sanomat -lehdessä 27.4.2022. Kokouskutsu on jaettu valtuutetuille 26.4.2022.

Ehdotus

Suoritetaan nimenhuuto.

Todetaan kokous lailliseksi ja päätösvaltaiseksi.

Päätös
Todettiin läsnäolijat. Paikalla oli 41 valtuutettua ja kaksi varavaltuutettua, yhteensä 43 
edustajaa.

Puheenjohtaja totesi kokous lailliseksi ja päätösvaltaiseksi.

Merk. Kokouksen alussa valtuuston puheenjohtaja luovutti Suomen Leijonan 
ritarikunnan ritarimerkin Mika Lampolalle ja Suomen Valkoisen Ruusun Ritarikunnan 
1. luokan mitali kultaristein Jarmo Talvitielle.
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§ 2
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus

Pöytäkirjan tarkastajiksi valitaan Tapani Ihalainen ja Pasi Jalonen.

Päätös
Valittiin päätösehdotuksen mukaisesti.
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§ 3
Asialistan hyväksyminen

Kunnan hallintosäännön § 64 mukaan asiat käsitellään esityslistan mukaisessa 
järjestyksessä, jollei valtuusto toisin päätä.

Kuntalain § 95 mukaan, jos asia on kiireellinen, valtuusto voi päättää ottaa asian 
käsiteltäväkseen, vaikka sitä ei ole mainittu kokouskutsussa. Jos asiaa ei ole 
valmisteltu, päätös asian ottamisesta käsiteltäväksi on tehtävä yksimielisesti.

Ehdotus

Valtuusto hyväksyy esityslistan kokouksen asialistaksi.

Päätös
Valtuusto hyväksyi esityslistan kokouksen asialistaksi.
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Elinvoimavaliokunta, § 92,24.11.2020
Elinvoimavaliokunta, § 99,12.10.2021
Elinvoimavaliokunta, § 126,21.12.2021
Kunnanhallitus, § 50,14.03.2022
Valtuusto, § 4, 02.05.2022

§ 4
Ruskorinteen asemakaava, hyväksyminen

HOLDno-2020-622

Elinvoimavaliokunta, 24.11.2020, § 92

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Hollolan kuntaan on saapunut 2.11.2020 perustettavan Ruskorinne ry:n nimissä 
hakemus asemakaavan laatimisesta Toisenmäentien varteen sijoittuvien kiinteistöjen 
98-414-1-28 ja 98-414-2-423 osille.

Alueella on loivasti länteen viettävää peltoaluetta sekä alueen eteläosaan sijoittuva 
metsäinen mäenkumpare. Kaavoitettavaksi haettavan alueen pinta-ala on noin 2,25 
hehtaaria.

Alueella on voimassa 3.4.2017 hyväksytty strateginen yleiskaava ja alue on osoitettu 
pientaloasutuksen alueeksi, jota kehitetään väljänä pientaloalueena. Alueella voi 
sijaita myös lähipalveluja ja asumiselle häiriötä aiheuttamattomia työpaikkoja. Alueen 
rakentaminen edellyttää asemakaavaa. Lisäksi alueella on maakunnallisesti arvokasta 
maisema-aluetta ja alue kuuluu vesihuoltolaitoksen toiminta-alueeseen.

Alueen eteläosassa on voimassa 27.5.1991 hyväksytty asemakaava, jolla alue on 
osoitettu lähivirkistyskäyttöön.

Hakijan tavoitteena on toteuttaa alueelle seitsemän rivitaloa, joissa on 42 asuntoa 
sekä palvelurakennus mahdollistamaan monipuolisten palveluiden toteuttamisen 
alueen asukkaille. Tavoitteena on osoittaa alueelle noin 3000 kerrosneliömetriä 
rakennusoikeutta.

Kunnan maapoliittisen ohjelman mukaisesti kunta pääsääntöisesti asemakaavoittaa 
ns. ensimmäiset asemakaavat omistamilleen maille. Erityistapauksissa kunta voi 
asemakaavoittaa ensimmäisen asemakaavan yksityisen maille esimerkiksi 
elinkeinopoliittisista tai työllisyyspoliittisista syistä. Tästä johtuen kunta on esittänyt 
asemakaavan tavoitteeksi, että alueelle muodostuu pientaloalueelle soveltuvaa 
yritystoimintaa ja työpaikkoja.

Asemakaavan käynnistämissopimuksessa on esitetty periaatteet ja vastuut kunnan ja 
hakijan välillä. Kunta vastaa kaavan viranomaistyöstä, josta hakija maksaa kunnalle 
koituvat kustannukset 4000 euroa. Kaavan suunnittelusta ja asiakirjojen valmistelusta 
sekä asemakaavan taustaselvityksistä vastaa hakija yhdessä työhön nimettävä kaavan 
laatijan kanssa. Asemakaavasta laaditaan maankäyttösopimus ennen asemakaavan 
hyväksymistä.
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Hakija on esittänyt kaavan laatijaksi projektipäällikkö Ruusa Degermania (FM) FCG 
Suunnittelu ja tekniikka Oy:stä

 

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja

Elinvoimavaliokunta hyväksyy

1. liitteenä olevan kaavan käynnistämissopimuksen.

2. kaavan laatijaksi Ruusa Degermanin.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin.

Elinvoimavaliokunta, 12.10.2021, § 99

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Ruskorinne ry:n tavoitteena on hakea asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella 
mahdollisuutta toteuttaa alueelle palveluasumisen kokonaisuus. 

Asemakaavaluonnos oli nähtävillä 28.4. – 27.5.2021 ja asemakaavaluonnoksesta 
annettiin kuusi lausuntoa ja neljä mielipidettä. Kaavaluonnoksesta saadun palautteen 
tiivistelmät ja niihin annetut vastineet löytyvät selostuksen liitteestä 4. 
Kaavaluonnoksen palautteen pohjalta kaava-asiakirjoihin on tehty tarkennuksia muun 
muassa täydentämällä kaavamääräyksiä, tarkentamalla kaavakartan merkintöjä sekä 
täydentämällä selostuksen vaikutusten arviointia. Yksilöidymmät kaavaehdotukseen 
tehdyt muutokset löytyvät selostuksen sivulta 24.

Kaavaehdotuksessa on esitetty Palveluasumisen korttelialue (P) sekä kaavoitettavan 
alueen eteläosiin lähivirkistysaluetta (VL). Palveluasumisen korttelialue on tarkoitettu 
vanhusten palvelukeskukselle ja siihen liittyville asunnoille. Korttelialueelle tulee 
ensimmäiseksi rakentaa ja käyttöönottaa palvelukeskuksen rakennus. Korttelialueelle 
saa rakentaa yksikerroksisia rakennuksia ja rakennusoikeutta korttelialueella on 3200 
kerrosneliömetriä. Lisäksi asemakaavalla annetaan muun muassa rakennustapaa, 
hulevesien käsittelyä ja piha-alueiden käsittelyä koskevia määräyksiä.

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja

Elinvoimavaliokunta asettaa Ruskorinteen asemakaavaehdotuksen MRL 65 §:n ja MRA 
27 §:n mukaisesti nähtäville.

Päätös
Merk. Kokouksessa kuultiin asiantuntijana hankekaavoittaja Henna Kurosawaa.
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Päätösehdotus hyväksyttiin.

Elinvoimavaliokunta, 21.12.2021, § 126

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Ruskorinteen asemakaavaehdotus oli nähtävillä 20.10.-19.11.2021. 
Asemakaavaehdotuksesta annettiin viisi lausuntoa ja kolme muistutusta. 
Ehdotusvaiheen palautteesta on laadittu yhteenveto ja palautteeseen on laadittu 
kaavoittajan vastineet. Yhteenveto löytyy selostuksen liitteestä 6. 

Hyväksyttäväksi ehdotettava asemakaava ja asemakaavan muutos käsittää noin 1.9 
hehtaarin kokoisen palvelurakennusten korttelialueen (P), joka on tarkoitettu 
vanhusten palvelukeskukselle ja siihen liittyville palveluasunnoille. Palvelurakennus 
tulee rakentaa ja ottaa käyttöön ensimmäiseksi ja siihen tulee käyttää vähintään 20 % 
korttelialueen rakennusoikeudesta. Alueelle voidaan toteuttaa palveluasumisen 
rivitaloja, kytkettyjä pientaloja ja erillispientaloja sekä palvelukeskuksen rakennuksia ja 
rakennelmia. Korttelialueella on rakennusoikeutta 3200 kerrosneliömetriä ja 
rakennukset saavat olla yksikerroksisia (I). Korttelialueen eteläosassa mäen rinteessä 
voidaan lisäksi toteuttaa rakennuksia, joissa on kellari (1/2k).

Asemakaavan eteläosassa on noin 0,3 hehtaarin kokoinen lähivirkistysalue. 
Toisenmäentien varteen on osoitettu katualuetta 0,01 hehtaaria.

Ehdotusvaiheen nähtävillä olon jälkeen kaavakartalle on tehty tarkennuksia 
palautteen pohjalta ja pohjakartan tarkistuksesta johtuen. Kaava-aluetta on 
laajennettu Toisenmäentien varressa siten, että voimassa olevan asemakaavan 
lähivirkistysalue kuuluu kokonaisuudessaan asemakaava-alueeseen ja se on osoitettu 
korttelin ulkopuolisilta osin osaksi katualuetta. Pohjoisosassa korttelialueen rajausta 
on tarkistettu siten, että kadun kuivatusojat ovat osana katualuevarausta. 
Korttelialueen pohjoisosan rakennusalueen rajaa on siirretty viisi (5) metriä etelään, 
huomioiden luiskien vaatima tilatarve ja avo-ojan huoltotoimet alueella. Lisäksi 
Toisenmäentien varteen on osoitettu liittymäkieltomerkki, lisätty radonin 
huomioimista koskeva yleismääräys sekä ajoyhteys korttelialueen läpi 
naapurikiinteistölle. Lisäksi on tehty pieniä tarkennuksia korttelialueen rajauksiin 
vastaamaan pohjakartan tarkistuksen yhteydessä muuttunutta kiinteistöjakoa.

Kaavaan tehdyt muutokset eivät ole vaikutuksiltaan merkittäviä, minkä vuoksi 
kaavaehdotusta ei ole tarpeen asettaa uudelleen nähtäville.

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja
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Elinvoimavaliokunta esittää Ruskorinteen asemakaavan kunnanhallitukselle 
valtuuston hyväksymiskäsittelyä varten.

Päätös
Merk. asiantuntijana kuultiin hankekaavoittaja Henna Kurosawaa.

Päätösehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 14.03.2022, § 50

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Ruskorinne ry:n hakee asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella mahdollisuutta 
toteuttaa Toisenmäentien varteen sijoittuvalle peltoalueelle palveluasumisen 
kokonaisuutta. 

Hyväksyttäväksi ehdotettava asemakaava ja asemakaavan muutos käsittää noin 1.9 
hehtaarin kokoisen palvelurakennusten korttelialueen (P), joka on tarkoitettu 
vanhusten palvelukeskukselle ja siihen liittyville palveluasunnoille. Palvelurakennus 
tulee rakentaa ja ottaa käyttöön ensimmäiseksi ja siihen tulee käyttää vähintään 20 % 
korttelialueen rakennusoikeudesta. Alueelle voidaan toteuttaa palveluasumisen 
rivitaloja, kytkettyjä pientaloja ja erillispientaloja sekä palvelukeskuksen rakennuksia ja 
rakennelmia. Korttelialueella on rakennusoikeutta 3200 kerrosneliömetriä ja 
rakennukset saavat olla yksikerroksisia (I). Korttelialueen eteläosassa mäen rinteessä 
voidaan lisäksi toteuttaa rakennuksia, joissa on kellari (1/2k).

Asemakaavan eteläosassa on noin 0,3 hehtaarin kokoinen lähivirkistysalue. 
Toisenmäentien varteen on osoitettu katualuetta 0,01 hehtaaria.

Kaavan esittelee kunnanhallitukselle hankekaavoittaja Henna Kurosawa.

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Kunnanhallitus esittää valtuustolle, että valtuusto hyväksyy Ruskorinteen 
asemakaavan.

Päätös
Hyväksyttiin päätösesityksen mukaisesti.

Valtuusto, 02.05.2022, § 4

Liitteet
1 Asemakaavakartta ja -määräykset_hyväksyminen
2 Selostus_hyväksyminen
3 Liite 6_Ehdotusvaiheen vastineet_hyväksyminen
4 Liite 5_ Valmisteluvaiheen vastineet_hyväksyminen
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5 Liite 4_Täyttötarkastelu_hyväksyminen
6 Liite 3_Pohjatutkimus ja perustamistapalausunto_hyväksyminen
7 Liite 2_Luontoselvitys_hyväksyminen
8 Liite1_Osallistumis- ja arviointisuunnitelma_hyväksyminen
9 Liite 7_Asemakaavan seurantalomake_hyväksyminen

Ruskorinne ry hakee asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella mahdollisuutta 
toteuttaa Toisenmäentien varteen sijoittuvalle peltoalueelle palveluasumisen 
kokonaisuutta. 

Hyväksyttäväksi ehdotettava asemakaava ja asemakaavan muutos käsittää noin 1,9 
hehtaarin kokoisen palvelurakennusten korttelialueen (P), joka on tarkoitettu 
vanhusten palvelukeskukselle ja siihen liittyville palveluasunnoille. Palvelurakennus 
tulee rakentaa ja ottaa käyttöön ensimmäiseksi ja siihen tulee käyttää vähintään 20 % 
korttelialueen rakennusoikeudesta.

Alueelle voidaan toteuttaa palveluasumisen rivitaloja, kytkettyjä pientaloja ja 
erillispientaloja sekä palvelukeskuksen rakennuksia ja rakennelmia. Korttelialueella on 
rakennusoikeutta 3 200 kerrosneliömetriä ja rakennukset saavat olla yksikerroksisia 
(I). Korttelialueen eteläosassa mäen rinteessä voidaan lisäksi toteuttaa rakennuksia, 
joissa on kellari (1/2k). Asemakaavan eteläosassa on noin 0,3 hehtaarin kokoinen 
lähivirkistysalue. Toisenmäentien varteen on osoitettu katualuetta 0,01 hehtaaria.

Ehdotus

Valtuusto hyväksyy Ruskorinteen asemakaavan.

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.

Merk. Lasse Peltonen ilmoitti esteellisyytensä (osallisuusjäävi) ja poistui kokouksesta 
asian käsittelyn ajaksi.

Esteellisyys
Lasse Peltonen (osallisuusjäävi)

Tiedoksi
erillinen täytäntöönpano-ohje
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Elinvoimavaliokunta, § 83,03.11.2020
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§ 5
Sorvasen alueen asemakaava, hyväksyminen

HOLDno-2020-598

Elinvoimavaliokunta, 03.11.2020, § 83

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Sorvasen asemakaava-alue sijoittuu Kukkilan taajama-alueelle Kalliolanpeltotien ja 
Sorvasen mäkialueen väliin jäävälle Takalan peltoaukealle. Kaavoitettavaa aluetta 
rajaa kaakossa ja lounaassa peltoaukean läpi kulkeva oja, luoteessa Kulmalantie ja 
koillisessa Ali-Tohkasentie.  Kaavoitettavan alueen pinta-ala on noin 20 hehtaaria. 
Kaavoitettava alue on pääosin kunnan omistuksessa, yksityisiä maita on mukana niiltä 
osin, kuin alueelle kulku Kalliolanpeltotieltä edellyttää.

Suunnittelualue on avointa peltoaukeaa, luoteessa alue ulottuu metsäisen mäen 
rinnealueelle, maasto laskee kaakkoon ja alimmillaan se on suunnittelualueen 
lounaisosassa.

Suunnittelualueen läheisyydessä on omakotiasutusta ja rantaan sijoittuvaa loma-
asutusta. Kulku rantatonteille tapahtuu suunnittelualueen kautta.

Asemakaavasta on laadittu osallistumis- ja arviointisuunnitelma (OAS), jossa kerrotaan 
tarkemmin suunnittelualueen nykytilanteesta, kaavoituksen lähtökohdista, tavoitteista 
sekä osallistumis- ja arviointimenettelystä.

Ennen asemakaavaan ryhtymistä kunta selvitti ranta-alueen maanomistajien 
halukkuutta osallistua asemakaavaan. Kyselyn pohjalle teetettiin kustannusarvio 
kunnallistekniikan toteutuksesta yksityisille kiinteistöille. Kyselyn perusteella noin 
kolmasosa maanomistajista oli halukas osallistumaan asemakaavaan. Viranhaltijoiden 
ja elinvoimavaliokunnan kesken käytiin keskustelu kaava-alueen laajuudesta, 
keskustelun perusteella päädyttiin asemakaavoittamaan ainoastaan kunnan 
omistuksessa olevat maat.

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja

Elinvoimavaliokunta päättää asemakaavan vireilletulosta ja asettaa osallistumis- ja 
arviointisuunnitelman (OAS)  nähtäville MRL 63 §:n ja MRA 30§:n mukaisen 
vuorovaikutuksen järjestämiseksi. 

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin.
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Elinvoimavaliokunta, 01.02.2022, § 4

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Sorvasen alueen asemakaavaluonnosvaihtoehdot olivat nähtävillä 27.5.-30.6.2021 
välisen ajan. Nähtävillä oli kolme luonnosvaihtoehtoa, jotka noudattelivat samaa 
katuverkkoratkaisua, mutta erosivat toisistaan mm. kaava-alueen laajuudessa rinteen 
suuntaan. Luonnosvaihtoehdoista saatiin 6 lausuntoa ja 7 mielipidettä. Eniten 
kannatettiin luonnosvaihtoehtoa 1, jossa rakentaminen rajautui yksityisteiden 
rajaamalle peltoalueelle säilyttäen metsäisen rinnealueen 
rakentamattomana. Luonnosvaiheen palaute ja siihen annetut vastineet ovat 
luettavissa selostuksen sivuilta 24-31.

Luonnosvaiheen jälkeen alueelle on laadittu täydentäviä maaperätutkimuksia sekä 
hulevesiselvitys.

Kaavaehdotusta lähdettiin valmistelemaan saadun palautteen mukaisesti 
luonnosvaihtoehdon 1 pohjalta. Kaavaehdotuksessa on osoitettu 45 
erillispientalotonttia (AO) ja kolme  tarkasteltu korttelialueiden 
rajautumista maakunnallisesti arvokkaassa maisemassa ja 
Vähäselänojaa ympäröivään lähivirkistyalueeseen rajautuvia korttelialueita on rajattu 
maisemaa ja pitkiä näkymiä paremmin huomioiviksi. 

Erillispientalojen korttelialueille on osoitettu rakennusoikeutta tehokkuusluvulla e=0.
20 (20% rakennuspaikan pinta-alasta) ja pientalojen korttelialueelle tehokkuusluvulla 
e=0.25. Alueelle on osoitettu rakennusoikeutta yhteensä 12 505 kerrosneliömetriä. 
Kortteleissa 274-276 ja 281-282 sallitaan yksikerroksinen rakentaminen, kortteleissa 
277-280 on mahdollista rakentaa 1 1/2-kerroksisia asuinrakennuksia.

Alueen suunnittelussa on huomioitu vesihuollon ja katujen toteutettavuus. Katutilaan 
sisältyy myös hulevesien ohjaamiseen ja viivyttämiseen tarkoitettuja rakenteita. 
Hulevedet ohjataan Vähäselänojaan, minkä yhteyteen toteutetaan hulevesien tasaus- 
ja käsittelyaltaita.

Asemakaavalla osoitetaan virkistyskäyttöön tarkoitettuja alueita noin 5 hehtaaria. 
Laajin virkistysalue sijoittuu Vähäselänojan varrelle, kaavamääräyksillä turvataan 
alueen säilyminen nykyluonteenmukaisena avoimena niittynä tai peltona. Ali-
Tohkasentien ja Kulmalantien varrella olevat metsäsaarekkeet säilyvät 
luonnonmonimuotoisuutta tukevina alueina. 

Kaavaselostuksen liiteaineistona oleva havainneaineisto (liite 2) täydennetään asiaan 
kokouksen yhteydessä.

 

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja
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Elinvoimavaliokunta asettaa Sorvasen alueen asemakaavaehdotuksen MRL 65 §:n ja 
MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin.

Elinvoimavaliokunta, 19.04.2022, § 31

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Sorvasen alueen asemakaava on edennyt hyväksymisvaiheeseen, kaavan tavoitteena 
on lisätä pientalotonttien tarjontaa Kukkilan alueella. Kaavoitettava alue sijoituu 
Vesijärven rantaa reunustavan metsäisen mäen ja Kukkilan pientaloalueen välissä 
olevaan peltomaisemaan.  Asemakaavassa on osoittettu 44 omakotitonttia ja 3 
asuinpientalotonttia, joille on mahdollista rakentaa rivitaloja, paritaloja tai erillisiä 
pientaloja. Kulku uudelle asuinalueelle on Ali-Tohkasentien kautta. Asuinalueen 
läheisyyteen on osoitettu virkistysalueita, joista laajin sijoittuu Vähäselänojan varteen. 

Erillispientalojen korttelialueille on osoitettu rakennusoikeutta tehokkuusluvulla e=0.
20 (20% rakennuspaikan pinta-alasta) ja pientalojen korttelialueelle tehokkuusluvulla 
e=0.25. Alueelle on osoitettu rakennusoikeutta yhteensä 12 505 kerrosneliömetriä. 
Kortteleissa 274-276 ja 281-282 sallitaan yksikerroksinen rakentaminen, kortteleissa 
277-280 on mahdollista rakentaa 1 1/2-kerroksisia asuinrakennuksia. Rakennuksissa 
tulee olla loiva vastakkainen pulpettikatto tai harjakatto ja rakennusten julkisivujen 
päämateriaali on puuta.

Alueen suunnittelussa on huomioitu vesihuollon ja katujen toteutettavuus. Katutilaan 
sisältyy myös hulevesien ohjaamiseen ja viivyttämiseen tarkoitettuja rakenteita. 
Hulevedet ohjataan Vähäselänojaan, minkä yhteyteen toteutetaan hulevesien tasaus- 
ja käsittelyaltaita.

Asemakaavalla osoitetaan virkistyskäyttöön tarkoitettuja alueita noin 5 hehtaaria. 
Laajin virkistysalue sijoittuu Vähäselänojan varrelle, kaavamääräyksillä turvataan 
alueen säilyminen nykyluonteenmukaisena avoimena niittynä tai peltona. Ali-
Tohkasentien ja Kulmalantien varrella olevat metsäsaarekkeet säilyvät 
luonnonmonimuotoisuutta tukevina alueina.

Kaavaehdotuksesta annettiin kuusi lausuntoa ja kaksi muistutusta. Palautteen 
tiivistelmät ja kaavoittajan laatimat vastineet löytyvät kaavaselostuksen sivuilta 31-34. 
Muistutusten johdosta hyväksyttävään asemakaavaan tarkistettiin korttelin 277 
rajausta kaava-alueen pohjoisosassa. Muutos on vaikutuksiltaan vähäinen eikä 
edellytä kaavaehdotuksen uudelleen nähtäville asettamista.
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Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja

Elinvoimavaliokunta esittää Sorvasen alueen asemakaavan kunnanhallitukselle 
valtuuston hyväksymiskäsittelyä varten.

Päätös
Merk. asiantuntijana kuultiin hankekaavoittaja Henna Kurosawaa.

Päätösehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 25.04.2022, § 104

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Kurosawa
henna.kurosawa@hollola.fi
hankekaavoittaja

Sorvasen alueen asemakaava-alue sijoittuu Kukkilan kunnanosaan ja 
Kalliolanpeltotien luoteispuolelle ja kaavoitettava alue rajautuu Sorvasentiehen, 
Kulmalantiehen ja pellon poikki virtaavaan Vähäselänojaan. Kaavoitettava alue on 
pääosin viljelykäytössä olevaa peltoa.

Asemakaavalla alueelle osoitetaan uusi asutusalue, jonne tulee 44 omakotitonttia ja 3 
pientalotonttia, joille on mahdollista rakentaa rivitaloja, paritaloja tai erillisiä 
pientaloja. Kulku uudelle asuinalueelle on Ali-Tohkasentien kautta. Asuinalueen 
läheisyyteen on osoitettu virkistysalueita, joista laajin sijoittuu Vähäselänojan varteen. 

Erillispientalojen korttelialueille on osoitettu rakennusoikeutta tehokkuusluvulla e=0.
20 (20% rakennuspaikan pinta-alasta) ja pientalojen korttelialueelle tehokkuusluvulla 
e=0.25. Alueelle on osoitettu rakennusoikeutta yhteensä 12 505 kerrosneliömetriä. 
Kortteleissa 274-276 ja 281-282 sallitaan yksikerroksinen rakentaminen, kortteleissa 
277-280 on mahdollista rakentaa 1 1/2-kerroksisia asuinrakennuksia. Rakennuksissa 
tulee olla loiva vastakkainen pulpettikatto tai harjakatto ja rakennusten julkisivujen 
päämateriaali on puuta.

Alueen suunnittelussa on huomioitu vesihuollon ja katujen toteutettavuus. Katutilaan 
sisältyy myös hulevesien ohjaamiseen ja viivyttämiseen tarkoitettuja rakenteita. 
Hulevedet ohjataan Vähäselänojaan, minkä yhteyteen toteutetaan hulevesien tasaus- 
ja käsittelyaltaita.

Asiantuntijana kuultavana ovat hankekaavoittaja Henna Kurosawa ja elinvoimajohtaja 
Heli Randell. 

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Kunnanhallitus esittää valtuustolle, että valtuusto hyväksyy Sorvasen alueen 
asemakaavan.

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.
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Merk. Asiantuntijana kuultavana olivat hankekaavoittaja Henna Kurosawa ja 
elinvoimajohtaja Heli Randell.

Valtuusto, 02.05.2022, § 5

Liitteet
1 Asemakaavakartta ja -määräykset_hyväksyminen
2 Selostus_hyväksyminen
3 Liite 1 seurantalomake_hyväksyminen
4 liite 2 havainnekuvat_hyväksyminen
5 Liite 3 osallistumis- ja arviointisuunnitelma_hyväksyminen
6 Liite 4 luontoselvitys_hyväksyminen
7 Liite 6 koekuopparaportti_hyväksyminen
8 Liite 7 hulevesiselvitys_hyväksyminen
9 Liite 5 rakennettavuusselvitys_hyväksyminen

Sorvasen alueen asemakaava-alue sijoittuu Kukkilan kunnanosaan ja 
Kalliolanpeltotien luoteispuolelle ja kaavoitettava alue rajautuu Sorvasentiehen, 
Kulmalantiehen ja pellon poikki virtaavaan Vähäselänojaan.

Kaavoitettava alue on pääosin viljelykäytössä olevaa peltoa. Asemakaavalla alueelle 
osoitetaan uusi asutusalue, jonne tulee 44 omakotitonttia ja 3 pientalotonttia, joille on 
mahdollista rakentaa rivitaloja, paritaloja tai erillisiä pientaloja. Kulku uudelle 
asuinalueelle on Ali-Tohkasentien kautta. Asuinalueen läheisyyteen on osoitettu 
virkistysalueita, joista laajin sijoittuu Vähäselänojan varteen. 

Ehdotus

Valtuusto hyväksyy Sorvasen alueen asemakaavan.

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.

Tiedoksi
erillinen täytäntöönpano-ohje
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Kunnanhallitus, § 101,03.05.2021
Valtuusto, § 26,10.05.2021
Elinvoimavaliokunta, § 22,08.03.2022
Kunnanhallitus, § 52,14.03.2022
Valtuusto, § 6, 02.05.2022

§ 6
Muutoksia investointiohjelman sisältöön, MAL-sopimus/KUHA-hankkeet

HOLDno-2019-349

Kunnanhallitus, 03.05.2021, § 101

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Randell
heli.randell@hollola.fi
elinvoimajohtaja

Lahden kaupunkiseudulle on valmisteltu maankäytön, asumisen ja liikenteen sopimus 
vuosille 2021 - 2031. Neuvottelutulos valmisteluun osallistuneiden osapuolten kesken 
saavutettiin 22.4.2021 ja päätettiin lähettää sopimuksen osapuolille hyväksyttäväksi.

Sopimuksella edistetään Sanna Marinin hallitusohjelman tavoitteiden ja 
toimenpiteiden, valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden ja kansallisten ilmasto- ja 
energiatavoitteiden toteutumista Lahden kaupunkiseudulla. 

Maankäytön, asumisen ja liikenteen sopimus (MAL-sopimus) perustuu Lahden 
kaupunkiseudun seitsemän kunnan, Päijät-Hämeen liiton ja valtion yhteiseen 
tahtotilaan seudun maankäytön, asumisen, liikenteen, palvelujen ja elinkeinojen 
kehittämisestä. Sopimuksen tarkoituksena on vahvistaa kuntien keskinäistä sekä 
seudun ja valtion yhteistä sitoutumista seudun kehittämistä koskeviin osapuolten 
yhteisiin tavoitteisiin ja niiden edellyttämiin toimenpiteisiin. 

Sopimuksen toimenpiteillä luodaan edellytyksiä seudullisesti tarvetta vastaavalle 
monipuoliselle asuntotuotannolle ja liikennejärjestelmän ja maankäytön 
yhteensovittamiselle ja kehittämiselle. Tavoitteena on edistää vähähiilistä ja kestävää 
yhdyskuntarakennetta ja sitä tukevaa liikennejärjestelmää, parantaa elinympäristön 
viihtyisyyttä ja sosiaalista kestävyyttä sekä mahdollistaa sujuva arki, työmarkkinoiden 
toimivuus ja elinkeinoelämän elinvoimaisuus. Tavoitteena on torjua segregaatiota ja 
asunnottomuutta sekä edistää asuinalueiden monimuotoisuutta ja alueiden 
asuntokannan monipuolisuutta. Tavoitteena on kasvattaa kestävien 
liikkumismuotojen osuutta liikennesuoritteesta, parantaa liikenneturvallisuutta ja 
liikennejärjestelmän taloudellisuutta sekä lisätä työpaikkojen ja palveluiden 
saavutettavuutta.  

Lahden kaupunkiseudun tavoitteena on toimia kansallisesti ja kansainvälisesti 
kunnianhimoisena edelläkävijänä hiilineutraalin yhteiskunnan rakentamisessa. 
Lahden kaupungin tavoitteena on hiilineutraalius jo vuonna 2025. Päijät-Hämeen 
maakunnan tavoitteena on olla hiilineutraali vuonna 2030

Sopimuksessa määritellään tavoitetila ja seuraavien 11 vuoden kehityspolku sekä 
keskeisimmät konkreettiset ja vaikuttavimmat ja kuntien keskinäistä ja/tai kuntien ja 
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valtion yhteistyötä edellyttävät maankäyttöä, asumista ja liikennejärjestelmän 
kehittämistä koskevat konkreettiset toimenpiteet vuosille 2021–2023. Sopimus 
tarkistetaan rullaavasti eduskuntavaalikausittain.  

Varsinaisia toimenpiteitä sopimus sisältää yhteensä 47 kappaletta jaoteltuna 
seuraaviin kolmeen teemaan:
- Kestävä ja vähähiilinen yhdyskuntarakenne ja liikennejärjestelmä,
- Asuminen ja elinympäristön laatu,
- Elinvoimainen Lahden kaupunkiseutu.

Sopimuksessa on seuraavia taloudellisesti keskeisiä Hollolaa koskevia toimenpiteitä:

Lahden seudun kuntien haettavaksi on osoitettu vähintään yksi (1) miljoonaa euroa 
valtionavustusta kävelyn ja pyöräilyn olosuhteiden parantamiseen kunnan 
katuverkolla valtakunnallisen kävelyn ja pyöräilyn investointiohjelman 
valtionavustushaun yhteydessä vuonna 2021. Kunnat osallistuvat rahoitettavien 
hankkeiden kustannuksiin 50 prosentilla. Traficom toteuttaa investointiohjelman 
hankehaun ja myöntää rahoituksen. 

Valtio osoittaa Lahden kaupunkiseudun tärkeisiin liikennejärjestelmän toimivuutta, 
kestävyyttä ja turvallisuutta edistäviin kustannustehokkaisiin liikenneverkon 
parantamishankkeisiin (suunnitteluun ja toteutukseen) vuosina 2022-23 yhteensä 3,3 
miljoonaa euroa Liikenne 12 -suunnitelman mukaisesti. Rahoitusta kohdennetaan ja 
toimenpiteet priorisoidaan jatkuvassa liikennejärjestelmätyössä sovittavalla tavalla 
kuntien, Väyläviraston ja ELY-keskuksen yhteistyönä. Valtion rahoituksen 
edellytyksenä on, että kunnat käyttävät näiden toimenpiteiden rahoittamiseen 
vastaavan summan. 

Sopimuksella valtio sitoutuu avustamaan Lahden seudun julkisen henkilöliikenteen 
palveluita 4,365 miljoonalla eurolla sopimuskaudella 2021-2023. Valtionavustuksen 
edellytyksenä on, että kaupunkiseutu toteuttaa MAL-sopimuksessa esitettyjä 
joukkoliikennejärjestelmän kehittämistoimenpiteitä. Lisäksi valtio osoittaa 
ilmastoperusteista joukkoliikenteen avustusta Lahden seudun haettavaksi miljoona 
euroa vuodessa eli yhteensä 3 miljoonaa euroa vuosina 2021-2023. Seudut voivat 
hakea avustuksia myös valtakunnallisen haun yhteydessä. Valtionavustus 
kohdistetaan puhtaan käyttövoiman joukkoliikennepalvelujen kehittämiseen ja ostoon 
siten, että Lahden tieliikenteen toimivaltaisen viranomaisen uusissa sopimuksissa 
kaikki hankittava liikenne ajaa puhtaan käyttövoiman ajoneuvoilla. Tuen saajan tulee 
raportoida avustuksella saavutettu päästövähennys Traficomin antaman ohjeistuksen 
mukaan.  

Valtio avustaa keskisuurten kaupunkiseutujen lippu- ja maksujärjestelmien 
kehittämistä yhteensä 1,4 miljoonalla eurolla vuosina 2022-2023. Avustukset ovat 
hakuperusteisia.  

Joukkoliikenteeseen kohdistuvan valtion rahoituksen edellytyksenä on, että kunnat 
käyttävät julkisen henkilöliikenteen palveluihin vastaavan summan.  

Hollolan kunta suunnittelee Nostavan alueelle henkilöliikenneaseman mahdollistavan 
tiiviin asumisen uudisalueen sovittaen yhteen logistiikka-alueen tarpeiden kanssa. 
Valtio arvioi Nostavan alueen valtion väyläverkon suunnittelutarpeet ja –aikataulun 
osana Liikenne12 –suunnitelman mukaisen suunnitteluohjelman valmistelua.
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Valtio osoittaa seudun kunnille kunnallistekniikka-avustuksia. Painopiste 
kunnallistekniikka-avustusten kohdentamisessa on keskusta-alueiden ja 
joukkoliikenteeseen tukeutuvien alueiden täydennysrakentamisessa.

Valtio, Päijät-Hämeen liitto ja kunnat sitoutuvat tällä sopimuksella toteuttamaan ja 
edistämään näitä toimenpiteitä. Sopimus tulee voimaan, kun se on kaikkien 
osapuolten osalta hyväksytty ja allekirjoitettu.
 

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Esitys valtuustolle:

Hyväksytään liitteen mukainen valtion ja Lahden kaupunkiseudun välinen Lahden 
kaupunkiseudun MAL-sopimus 2021–2031.

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin.

Merk. Asiasta kuultavana oli elinvoimajohtaja Heli Randell.

Valtuusto, 10.05.2021, § 26

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Randell
heli.randell@hollola.fi
elinvoimajohtaja

Lahden kaupunkiseudulle on valmisteltu maankäytön, asumisen ja liikenteen sopimus 
vuosille 2021 - 2031. Neuvottelutulos valmisteluun osallistuneiden osapuolten kesken 
saavutettiin 22.4.2021 ja päätettiin lähettää sopimuksen osapuolille hyväksyttäväksi.

Sopimuksella edistetään Sanna Marinin hallitusohjelman tavoitteiden ja 
toimenpiteiden, valtakunnallisten alueidenkäyttötavoitteiden ja kansallisten ilmasto- ja 
energiatavoitteiden toteutumista Lahden kaupunkiseudulla.

Ehdotus

Hyväksytään liitteen mukainen valtion ja Lahden kaupunkiseudun välinen Lahden 
kaupunkiseudun MAL- sopimus 2021–2031.

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.

Elinvoimavaliokunta, 08.03.2022, § 22

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Randell
heli.randell@hollola.fi
elinvoimajohtaja
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Lahden seudun MAL-sopimuskunnat ovat käyneet Uudenmaan ELY-keskuksen ja 
Väyläviraston kanssa neuvotteluja kustannustehokkaiden liikennehankkeiden (KUHA-
hankkeiden) toteuttamisesta vuosille 2022-2023.

MAL-sopimuksessa tarkoitukseen on varattu 3,3 miljoonaa euroa valtion rahoitusta. 
Valtion rahoituksen edellytyksenä on, että kunnat käyttävät toimenpiteisiin vastaavan 
summan. Hankkeiden valintaperiaatteet on esitetty liitteessä. Hankkeiden tulee ensi 
sijassa parantaa kestävän liikkumisen ja liikenneturvallisuuden olosuhteita ja niiden 
pitää parantaa seudullista liikennejärjestelmää. Hankkeiden valinnassa on huomioitu 
suunnittelu- ja toteuttamisvalmius.

Hankelistaa on käsitelty MAL-seurantaryhmässä 11.2.2022. MAL-seurantaryhmä 
hyväksyi liitteen mukaiset hankkeet toteutettavaksi MAL-sopimuksen mukaisella 
KUHA-rahoituksella. Lisäksi todettiin, että mikäli jonkun kunnan hanke edellyttää vielä 
kuntakohtaista päätöksentekoa, pyydetään tästä toimittamaan tieto Olli Alholle ja 
maakuntaliittoon.

Hollolan osalta hankelistalla ovat (kustannusjakoprosentti ja kustannukset suluissa)

mt 2956 Rantatie Pyhäniemi-Messilä jalankulku- ja pyörätie, suunnittelu (v50
/k50, 150 000/150000)
vt 24 Kalliolan liittymä (vt 24, Paimelantie mt 4119 ja Ilmotuntie mt 14122, 
suunnittelu (v75/k25, 150 000/50 000)
Oivantie jalankulku- ja pyörätie, suunnittelu (v50/k50, 50000/50000)
vt 24 välillä maantie 140-pitkänsillantie, jalankulku- ja pyörätie päällystys (v100, 
150 000)

Valtion kommentit kohteiden osalta

Mt 2956 Rantatie Pyhäniemi-Messilä jalankulku- ja pyörätie

Päijät-Hämeen pääpyöräilyreitti -selvitys vahvistaa reitin sisältymisen 
pääpyöräilyreitteihin. Kunnalta edellytetään osallistumista suunnittelukustannuksiin 
samalla periaatteella kuin toteutuksen kustannusjako. Toteutusvalmiuden 
saavuttaminen riippuu tiesuunnitelmaprosessin kestosta. Suunnitteluun sisältyy 
kevyen esiselvitystyyppisen tarkastelun alkuvaiheenaan sisältävä tiesuunnitelma sekä 
rakennussuunnitelma.

Vt 24 Kalliolan liittymä (vt 24, Paimelantie mt 4119 ja Ilmotuntie mt 14122 ja Oivantie 
jalankulku- ja pyörätie

Kunta on osoittamassa Kalliolan-Paimelan osayleiskaavassa uusia asuin-, työpaikka- ja 
palvelualueita vt 24 Kalliolan liittymän yhteyteen. Liittymän parantaminen (kuten 
porrastus ja jkp-alikulku) mahdollistaa maankäytön kehittämisen, joten kunnan 
osallistuminen toimenpiteen kustannuksiin on selviö.

ELY -keskuksen kautta ei ole jaettavana muuta kuin KUHA/KÄPY -rahaa. Hankkeita voi 
muuten edistää Väyläviraston kautta tai ns. eduskunnan joululahjarahoilla.

Kuluvalla MAL-kaudella 2022-2024 Hollolan kohteet ovat suunnittelukohteita, joilla 
nostetaan valmiusastetta seuraavia MAL-kausia varten.

Kunta ei ole varannut kustannusjako-osuuksia voimassa olevaan talousarvioon. 
Suunnitteluun tarvittavat noin 250 000 euroa pyritään kuitenkin ensisijaisesti 
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kattamaan palvelualueelle varattujen määrärahojen sisältä. Mikäli myöhemmin 
todetaan, että lisäystä ei pystytä kattamaan palvelualueen nykyisten määrärahojen 
sisältä tai laajemmin koko kunnan talousarvion sisältä, tullaan valtuustolle esittämään 
määrärahan lisäystä myöhemmin. Hankkeiden toteutusten osalta tarvittavat 
määrärahat tullaan ottamaan huomioon tulevien vuosien talousarvioiden valmistelun 
yhteydessä.

Nyt sitoudutaan suunnittelun kustannuksiin. MAL-sopimuskauden 2025-2029 
neuvotteluissa sovittaneen rakentamisen ajoituksista em kohteiden osalta. Karkeat 
kokonaiskustannusarviot rakentamisen osalta ovat Rantatien kevytväylän osalta noin 
2,5 M€, vt 24 Kalliolan liittymä noin 2 M€ ja Oivantie noin 200 000 euroa.

Vuosina 2020-2021 toteutettu mt 2956 Rantatie Pyhäniemi-kirkonkylä jalankulku- ja 
pyörätien toteutuksen osalta kunta on osallistunut sekä suunnittelu- että 
rakentamiskustannuksiin 50 %:n osuudella.

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja

Elinvoimavaliokunta esittää kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle tiedoksi, että 
kunta osallistuu liitetaulukon kohteiden mukaisesti suunnittelukustannuksiin MAL-
kaudella 2022-2024

mt 2956 Rantatie Pyhäniemi-Messilä jalankulku- ja pyörätie rakentaminen on 
pitkään ollut kunnan tavoitteissa.
vt 24 Kalliolan liittymä (vt 24, Paimelantie mt 4119 ja Ilmotuntie mt 14122) ja 
Oivantie jalankulku- ja pyörätie -kohteet

kunnan osallistuminen valtion vastuulla olevan vt 24 hankkeen 
suunnittelun ja edelleen toteuttamisen rahoittamiseen perustuu kunnalle 
koituvaan maankäyttöhyötyyn. Maankäyttöhyödyn toteutuminen 
edellyttää, että kunnalla on valmius sitoutua edistämään alueen 
maankäyttöratkaisuja tarvittaessa kaikin käytettävissä olevin maapoliittisin 
keinoin

Hankkeiden toteutusten osalta tarvittavat määrärahat tullaan ottamaan huomioon 
tulevien vuosien talousarvioiden valmistelun yhteydessä.

 

Äänestykset
Keskustelun kuluessa Tatu Söyrilä esitti ja Paavo Takala sekä Minna Kauhanen 
kannattivat, että korvataan seuraava päätösehdotuksen teksti - Kunnan 
osallistuminen valtion vastuulla olevan vt 24 hankkeen suunnittelun ja edelleen 
toteuttamisen rahoittamiseen perustuu kunnalle koituvaan maankäyttöhyötyyn. 
Maankäyttöhyödyn toteutuminen edellyttää, että kunnalla on valmius sitoutua 
edistämään alueen maankäyttöratkaisuja tarvittaessa kaikin käytössä olevien 
maapoliittisin keinoin. Korvaava teksti päätösehdotukseen kuuluu: - Kunnan 
osallistuminen valtion vastuulla olevan vt 24 hankkeen suunnitteluun ja edelleen 
toteuttamisen rahoittamiseen perustuu erittäin vaarallisen liittymän turvallisuuden 
parantamiseen. Puheenjohtaja totesi, että on tehty pohjaehdotuksesta poikkeava 
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kannatettu esitys, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja teki seuraavan 
äänestysesityksen. Ne, jotka kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät JAA. Ne, jotka 
kannattavat Tatu Söyrilän tekemää esitystä, äänestävät EI. Menettelytapa hyväksyttiin.

Jaa
Kristiina Vanhala-Selin
Mari Kurisjärvi
Seija Aakala
Kari Aaltonen
Ei
Paavo Takala
Minna Kauhanen
Sakari Marttila
Pasi Jalonen
Tatu Söyrilä
Miikka Lönnqvist
Christa Asikainen

Päätös
Keskustelun kuluessa Tatu Söyrilä esitti ja Paavo Takala sekä Minna Kauhanen 
kannattivat, että korvataan seuraava päätösehdotuksen teksti - Kunnan 
osallistuminen valtion vastuulla olevan vt 24 hankkeen suunnittelun ja edelleen 
toteuttamisen rahoittamiseen perustuu kunnalle koituvaan maankäyttöhyötyyn. 
Maankäyttöhyödyn toteutuminen edellyttää, että kunnalla on valmius sitoutua 
edistämään alueen maankäyttöratkaisuja tarvittaessa kaikin käytössä olevien 
maapoliittisin keinoin.

Korvaava teksti päätösehdotukseen kuuluu:- Kunnan osallistuminen valtion vastuulla 
olevan vt 24 hankkeen suunnitteluun ja edelleen toteuttamisen rahoittamiseen 
perustuu erittäin vaarallisen liittymän turvallisuuden parantamiseen.

Puheenjohtaja totesi, että on tehty pohjaehdotuksesta poikkeava kannatettu esitys, 
joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja teki seuraavan äänestysesityksen. Ne, 
jotka kannattavat pohjaehdotusta, äänestävät JAA. Ne, jotka kannattavat Tatu Söyrilän 
tekemää esitystä, äänestävät EI. Menettelytapa hyväksyttiin.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 4 JAA-ääntä ja 7 EI-ääntä. Puheenjohtaja totesi 
Tatu Söyrilän muutosehdotuksen voittaneen.

Esittelijä jätti eriävän mielipiteen.

 

 

Kunnanhallitus, 14.03.2022, § 52

Valmistelijat / lisätiedot:
Päivi Rahkonen
paivi.rahkonen@hollola.fi
kunnanjohtaja
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Kunnan hallintosäännön 20 § mukaan asian ottamisesta kunnanhallituksen 
käsiteltäväksi voi päättää kunnanhallitus, kunnanhallituksen puheenjohtaja ja 
kunnanjohtaja.

Elinvoimavaliokunnan 8.3.2022 §  22 on käsitelty MAL-sopimukseen liittyviä hankkeita. 
Kunnanjohtaja on päätöksellään 10.3.2022 käyttänyt otto-oikeutta asiaan seuraavin 
perustein:

 Elinvoimavaliokunnan päätöksellä on käytetty valtuustolle kuuluvaa budjettivaltaa 
laajemmin, kuin mikä kuuluu valiokunnan toimivaltaan. Sitoutuminen hankkeen 
suunnittelurahoitukseen tarkoittaa tosiasiallista sitoutumista myös hankkeen 
toteutukseen. Näin ollen kysymys ei ole pelkästään 0,25 milj. euron 
suunnittelurahoituksesta vaan karkean ja alustavan kustannusarvion pohjalta 
vähintään n. 5 milj. euron hankkeiden osalta kunnan vähintään n. 2 milj. euron 
rahoitusvastuuseen sitoutumisesta. MAL-hankkeet tulisi näin ollen päättää joko 
taloussuunnitelman yhteydessä valtuustossa tai valtuuston erillispäätöksellä, koska 
kysymys on priorisoinnista. Näihin hankkeisiin suunnattava rahoitus voi tosiasiallisesti 
vaikuttaa muiden kunnan investointihankkeiden rahoitusmahdollisuuksiin.

Valtion teiden rahoitusvastuu kuuluu lain mukaan valtiolle. Tämä koskee myös teiden 
liikenneturvallisuudesta vastaamista. MAL-sopimusten kautta tätä rahoitusvastuuta 
voidaan siirtää kunnalle. Vastuun siirtomenettelyä perustellaan kunnalle koituvalla 
maankäyttöön liittyvällä hyödyllä. Tämä hyöty ei toteudu "automaattisesti" vaan 
edellyttää kaavoituksen kautta toteutettavaa kunnan omistuksessa olevan maan 
arvonnousun hyödyntämistä. Kunnan tulee siis lisätä  maanomistusta normaaliin 
tapaan vapaaehtoisin kaupoin, mutta tavoitteen toteuttamiseksi olla valmis 
käyttämään tarvittaessa myös laajempaa keinovalikoimaa maanhankinnan osalta. 
Mikäli kunnassa ei lähtökohtaisesti ole valmiutta sitoutua tähän periaatteeseen, ei 
kunnalla voida katsoa olevan, sen yleiseen toimialaan perustuen, oikeutta vastata 
valtion vastuulle kuuluvan hankkeen rahoituksesta.

Edellä esitetyn pohjalta asiaan liittyy kaksi keskeistä valtuuston toimivaltaan kuuluvaa 
asiaa: budjettivallan käyttö ja maanhankinnan keinojen käytön periaatteellisen 
sitoutumisen näkökulma. Asia tulee näin ollen siirtää valtuustoon päätettäväksi.

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Esitys valtuustolle:

Hollolan kunta sitoutuu MAL-sopimusmenettelyn kautta enintään 50 % 
kustannusvastuulla osallistumaan seuraavien hankkeiden suunnittelu- ja 
toteutuskustannuksiin:

mt 2956 Rantatie Pyhäniemi-Messilä jalankulku- ja pyörätie rakentaminen
Oivantie jalankulku- ja pyörätie -kohteet

Hollolan kunta sitoutuu MAL-sopimusmenettelyn kautta enintään 25 % 
kustannusvastuulla osallistumaan seuraavien hankkeiden suunnittelu- ja 
toteutuskustannuksiin:
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vt 24 Kalliolan liittymä (vt 24, Paimelantie mt 4119 ja Ilmotuntie mt 14122) ja
Kunnan osallistuminen valtion vastuulla olevien hankkeiden rahoittamiseen 
edellyttää,  että kunnalla on valmius sitoutua edistämään alueen 
maankäyttöratkaisuja tarvittaessa kaikin käytettävissä olevin maapoliittisin keinoin.

 

Päätös
Hyväksyttiin päätösesityksen mukaisesti.

Valtuusto, 02.05.2022, § 6

Liitteet
1 KUHAhankelista20220211

Lahden seudun MAL-sopimuskunnat ovat käyneet Uudenmaan ELY-keskuksen ja 
Väyläviraston kanssa neuvotteluja kustannustehokkaiden liikennehankkeiden (KUHA- 
hankkeiden) toteuttamisesta vuosille 2022-2023.

MAL-sopimuksessa tarkoitukseen on varattu 3,3 miljoonaa euroa valtion rahoitusta. 
Valtion rahoituksen edellytyksenä on, että kunnat käyttävät toimenpiteisiin vastaavan 
summan. Hankkeiden valintaperiaatteet on esitetty liitteessä. Hankkeiden tulee ensi 
sijassa parantaa kestävän liikkumisen ja liikenneturvallisuuden olosuhteita ja niiden 
pitää parantaa seudullista liikennejärjestelmää. Hankkeiden valinnassa on huomioitu 
suunnittelu- ja toteuttamisvalmius.

Hankelistaa on käsitelty MAL-seurantaryhmässä 11.2.2022. MAL-seurantaryhmä 
hyväksyi liitteen mukaiset hankkeet toteutettavaksi MAL-sopimuksen mukaisella 
KUHA-rahoituksella.

Ehdotus

Valtuusto päättää seuraavaa:

Hollolan kunta sitoutuu MAL-sopimusmenettelyn kautta enintään 50 % 
kustannusvastuulla osallistumaan seuraavien hankkeiden suunnittelu- ja 
toteutuskustannuksiin:

mt 2956 Rantatie Pyhäniemi-Messilä jalankulku- ja pyörätie rakentaminen
Oivantie jalankulku- ja pyörätie -kohteet

Hollolan kunta sitoutuu MAL-sopimusmenettelyn kautta enintään 25 % 
kustannusvastuulla osallistumaan seuraavien hankkeiden suunnittelu- ja 
toteutuskustannuksiin:

vt 24 Kalliolan liittymä (vt 24, Paimelantie mt 4119 ja Ilmotuntie mt 14122)
Kunnan osallistuminen valtion vastuulla olevien hankkeiden rahoittamiseen 
edellyttää,  että kunnalla on valmius sitoutua edistämään alueen 
maankäyttöratkaisuja tarvittaessa kaikin käytettävissä olevin maapoliittisin keinoin.

Äänestykset
Söyrilän esitys JAA Niipalan esitys EI
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Jaa
Paavo Takala
Minna Nieminen
Tatu Söyrilä
Pasi Jalonen
Minna Kauhanen
Mika Lampola
Sakari Marttila
Tapani Ihalainen
Ei
Pasi Pasanen
Miikka Lönnqvist
Kristian Saarnio
Kristiina Vanhala-Selin
Pasi Pälsi
Kari Aaltonen
Harri Vinnamo
Pia Salo
Toini Louekoski-Huttunen
Tuija Brax
Mikko Niipala
Teemu Kinnari
Hannu Siljander
Jarkko Niemi
Hannu Heikkilä
Seija Aakala
Juha Rehula
Ville Mikkola
Pentti Lampi
Kati Pölönen
Kari Hyytiä
Matti Laurila
Lasse Peltonen
Teemu Laine
Petri Palo
Satu Segersven
Erkki Arvila
Marko Mikkola
Anne Suomäki
Jari Ronkainen
Kristiina Joensuu
Jarmo Talvitie
Aki Markkola
Helena Maattola
Minna Halme

Pohjaesitys JAA Niipalan esitys EI

Jaa
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Kristian Saarnio
Toini Louekoski-Huttunen
Miikka Lönnqvist
Pasi Pälsi
Pia Salo
Juha Rehula
Aki Markkola
Tuija Brax
Hannu Heikkilä
Ville Mikkola
Kari Aaltonen
Hannu Siljander
Teemu Laine
Helena Maattola
Jarkko Niemi
Mika Lampola
Marko Mikkola
Minna Halme
Erkki Arvila
Kati Pölönen
Pasi Jalonen
Teemu Kinnari
Petri Palo
Satu Segersven
Kristiina Joensuu
Minna Nieminen
Tapani Ihalainen
Kristiina Vanhala-Selin
Anne Suomäki
Sakari Marttila
Seija Aakala
Ei
Pasi Pasanen
Harri Vinnamo
Mikko Niipala
Paavo Takala
Jarmo Talvitie
Kari Hyytiä
Matti Laurila
Lasse Peltonen
Pentti Lampi
Jari Ronkainen
Tyhjä
Minna Kauhanen
Tatu Söyrilä

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.
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Merk:

Keskustelun kuluessa Tatu Söyrilä esitti Minna Kauhasen ensin kannattamana, että 
kohta: Kunnan osallistuminen valtion vastuulla olevien hankkeiden rahoittamiseen 
edellyttää, että kunnalla on valmius sitoutua edistämään alueen maankäyttöratkaisuja 
tarvittaessa kaikin käytettävissä olevin maapoliittisin keinoin.

Ehdotan että tämä korvataan lauseella: Kunnan osallistuminen valtion vastuulla 
olevien hankkeiden rahoittamiseen edistää alueen maankäytön ratkaisuja ja parantaa 
merkittävästi liikenneturvallisuutta.

 

Keskustelun kuluessa Mikko Niipala esitti Harri Vinnamon ensin kannattamana, että 
viimeinen kappale saatetaan muotoon: Kunnan osallistuminen valtion vastuulla 
olevien hankkeiden rahoittamiseen edellyttää,  että kunnalla on valmius sitoutua 
edistämään alueen  MAL-sopimusmenettelyä koskevia maankäyttöratkaisuja 
tarvittaessa kaikin käytettävissä olevin maapoliittisin keinoin.

Puheenjohtaja totesi, että koska asiassa on tehty kaksi pohjaehdotuksesta poikkeava 
kannatettu ehdotus, on asiasta äänestettävä. Puheenjohtaja esitti, että suoritetaan 
sähköinen äänestys. Äänestys suoritetaan siten, että ensi vastakkain asetetaan esitetyt 
kaksi muutosehdotusta ja sitten voittanut ehdotus asetetaan pohjaesitystä vastaan.

Äänestysesitys hyväksyttiin.

Äänestys 1:

Puheenjohtaja esitti:

Ne, jotka kannattavat Tatu Söyrilän, äänestävät ”jaa”.

Ne, jotka kannattavat Mikko Niipalan ehdotusta, äänestävät ”ei”.

Äänestysesitys hyväksyttiin.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä ja 35 ei-ääntä. Puheenjohtaja totesi, 
että äänestyksessä eniten ääniä saanut Mikko Niipalan esitys asetetaan pohjaesitystä 
vastaan.

Äänestys 2:

Puheenjohtaja esitti:

Ne, jotka kannattavat pohjaesitystä, äänestävät ”jaa”.

Ne, jotka kannattavat Mikko Niipalan esitystä äänestävät ”ei”.

Äänestysesitys hyväksyttiin.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 31 jaa-ääntä, 10 ei-ääntä ja 2 tyhjää. 
Puheenjohtaja totesi, että valtuusto oli hyväksynyt pohjaehdotuksen.

 

 

Tiedoksi
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kuntatekniikan päällikkö, olli.alho@lahti.fi, jaana.martikainen@paijat-hame.fi, 
talouspalvelut
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Hyvinvointivaliokunta, § 8,19.01.2022
Hyvinvointivaliokunta, § 14,23.02.2022
Elinvoimavaliokunta, § 25,08.03.2022
Kunnanhallitus, § 105,25.04.2022
Valtuusto, § 7, 02.05.2022

§ 7
Hollolan liikuntapaikkasuunnitelma

HOLDno-2022-20

Hyvinvointivaliokunta, 19.01.2022, § 8

Valmistelijat / lisätiedot:
Kim Strömmer
kim.strommer@hollola.fi
sivistys- ja hyvinvointijohtaja

Liikunta on yksi miellyttävimmistä ja tehokkaimmista keinoista edistää terveyttä ja 
ylläpitää toimintakykyä. Kunta luo edellytyksiä kunnan asukkaiden liikunnalle mm. 
järjestämällä liikuntapalveluja sekä terveyttä ja hyvinvointia edistävää liikuntaa eri 
kohderyhmät huomioiden, tukemalla kansalaistoimintaa mukaan lukien 
seuratoiminta sekä rakentamalla ja ylläpitämällä liikuntapaikkoja.  

Hollolan liikuntasuunnitelman tavoitteena on kehittää ja edistää kuntalaisten 
liikuntamahdollisuuksia. Suunnitelmaa päivitetään tarpeen mukaan, tavoitteena 
päivitys valtuustokausittain. Liikuntapaikkasuunnitelma on laadittu yhteistyössä 
kunnan eri palvelualueiden kanssa. Suunnitelma liitteineen löytyy liitetiedostoina.

Ensimmäisessä liikuntasuunnitelmassa on hyvin tuotu esille erilaiset liikkumisen 
paikat sisällä ja ulkona, kouluissa ja niiden pihoilla, leikkipaikoilla, uimarannoilla, 
ulkoilureiteillä ja hiihtoladuilla metsiä ja lähiluontoa unohtamatta. Varsinkin korona-
aikana metsien ja lähiluonnon arvostus ja käyttöaktiviteetti ovat nousseet 
huomattavasti. Näihin tarpeisiin myös kunnassa on pyritty vastaamaan sekä 
käyttötalous- että hankerahoituksella. Hankerahoitusta haettaessa on tärkeää, että 
palvelualueella huomioidaan myös kohteen kunnostukseen tarvittava rahoitus tai siitä 
sovitaan yhteistyössä kunnossapidosta vastaavan palvelualueen kanssa.

Suunnitelmassa esitetään lakkautettavaksi Ala-Kukkolan, Ilvestien ja Laavutien 
leikkipuistot. Näiden leikkipuistojen välineet eivät enää täytä turvallisuusnormeja ja 
leikkipuistot ovat vähäisessä käytössä. Jatkossa toteutetaan asiakaskysely 
leikkipaikkatarpeista, jotta niiden kehittäminen ja ylläpito on suunniteltua ja 
tarkoituksenmukaista. Nykyisin osa leikkipaikoista on heikosti varusteltuja, välineet 
ovat vanhoja ja huonokuntoisia eivätkä nämä leikkipuistot houkuttele käyttäjiä. 
Leikkipaikkojen suuri määrä näkyy liitteessä.

Hedelmätarhan lammen kunnostus ja kehittäminen on ollut esillä viime vuonna. 
Lammen tila vaatii lisäselvityksiä, eikä se ole uimarantakäytössä kesällä 2022. 
Lisäselvitysten jälkeen jatkotoimenpiteistä tehdään suunnitelma.

Seuraavassa liikuntapaikkasuunnitelmassa, suunnitelman päivityksessä, keskitytään 
arvioimaan nykyisen palveluverkon laajuutta ja muutos- ja kehitystarpeita. Tarpeita 
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kerätään mm. asiakaskyselyillä, niitä saadaan suoraa käyttäjiltä ja kuntaan saapuvista 
aloitteista, lapsiparlamentista ja 9-luokkalaisten vaikuttamispäivästä sekä 
työntekijöiden esiin tuomista tarpeista. Muutosehdotuksia saadaan myös kolmannelta 
sektorilta. Laaja osallistaminen on tarpeellista. Päivitys, samoin kuin liikuntapaikkoihin 
liittyvä aloitteiden valmistelu, toteutetaan elinvoiman ja hyvinvoinnin palvelualueiden 
yhteistyönä. Näin varmistetaan käyttäjien tarpeiden ja ylläpidon yhteensovittaminen 
sekä huomioidaan tarvittaessa maankäyttöön liittyvät seikat. 

Mielenkiintoista on jatkossa selvittää myös seurojen mahdollisuudet ja kiinnostus 
liikuntakohteiden ylläpitoon. Tällä hetkellä seurat ylläpitävät mm. Laitialan ja 
Hahmajärven uimarantojen siisteyttä.

Sisä- ja ulkoliikuntapaikkojen ja leikkipaikkojen korjaustarpeita on jaettu kolmeen eri 
aikakategoriaan; 1-3, 4-6 ja yli 7 vuotta. Kustannusarviot löytyvät liitetiedostoista 
kohteittain, ja ne ovat hyvin suuntaa-antavia. Liikuntapaikkojen vuosittainen 
kunnossapitomäärärahan tarve on arvioitu olevan noin 150-200 t€. Summassa ei ole 
huomioitu uimahallin korjauskustannuksia. Tällä hetkellä kunnan kiinteistöjen sisä- ja 
ulkoliikuntapaikkojen kunnostamiseen käytetään vuosittain noin 50.000 euroa ja 
yleisten alueiden liikuntapaikkojen kunnostamiseen saman verran. Yleisillä alueilla 
vuosittaista kunnossapidon määrärahaa tulisi nostaa edellisiin vuosiin nähden, jos 
halutaan, että nykyiset paikat pysyvät käyttökelpoisina. Osan kohteiden kunto on 
huono esim uimalaiturit. Jatkossa kustannukset tarkentuvat investointien ja 
käyttötalouden osalta. Kiinteistöjen sisä- ja ulkoliikuntapaikkojen kunto on tällä 
hetkellä hyvä, kuntoa ja määrärahan tarvetta arvioidaan vuosittain PTS- suunnittelun 
yhteydessä.

Kunnossapito- ja investointirahat kohteiden ylläpitoon ja korjaamiseen varataan 
talousarvion laadinnan yhteydessä vuosittain. Määrärahavaraus tulisi olla riittävä, 
jotta kohteiden käyttö on turvallista ja niitä pystytään uusimaan. Todennäköistä on, 
että jatkossa kohteiden määrää joudutaan karsimaan tai tasoa laskemaan.
 
Käsittelyssä olevaa liikuntapaikkasuunnitelmaa on käsitelty kunnan johtoryhmässä.

Elinvoimavaliokunnassa suunnitelma on hyväksyntäkäsittelyssä 1.2.2022. 
 

Ehdotus
Esittelijä: Kim Strömmer, sivistys- ja hyvinvointijohtaja

Hyvinvointivaliokunta hyväksyy osaltaan Hollolan liikuntapaikkasuunnitelman 2022-
2025, ja esittää sen edelleen kunnanhallituksen hyväksyttäväksi ja edelleen 
valtuustolle tiedoksi.
 

Päätös
Pykälä otettiin pois käsittelystä pykälässä 3 Asialistan hyväksyminen.

 

Hyvinvointivaliokunta, 23.02.2022, § 14
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Valmistelijat / lisätiedot:
Kim Strömmer, Heli Randell
kim.strommer@hollola.fi, heli.randell@hollola.fi
sivistys- ja hyvinvointijohtaja, elinvoimajohtaja

Liikunta on yksi miellyttävimmistä ja tehokkaimmista keinoista edistää terveyttä ja 
ylläpitää toimintakykyä. Kunta luo edellytyksiä kunnan asukkaiden liikunnalle mm. 
järjestämällä liikuntapalveluja sekä terveyttä ja hyvinvointia edistävää liikuntaa eri 
kohderyhmät huomioiden, tukemalla kansalaistoimintaa mukaan lukien 
seuratoiminta sekä rakentamalla ja ylläpitämällä liikuntapaikkoja.  

Hollolan liikuntasuunnitelman tavoitteena on kehittää ja edistää kuntalaisten 
liikuntamahdollisuuksia. Suunnitelmaa päivitetään tarpeen mukaan, tavoitteena 
päivitys valtuustokausittain. Liikuntapaikkasuunnitelma on laadittu yhteistyössä 
kunnan eri palvelualueiden kanssa. Suunnitelma liitteineen löytyy liitetiedostoina.

Ensimmäisessä liikuntasuunnitelmassa on hyvin tuotu esille erilaiset liikkumisen 
paikat sisällä ja ulkona, kouluissa ja niiden pihoilla, leikkipaikoilla, uimarannoilla, 
ulkoilureiteillä ja hiihtoladuilla metsiä ja lähiluontoa unohtamatta. Varsinkin korona-
aikana metsien ja lähiluonnon arvostus ja käyttöaktiviteetti ovat nousseet 
huomattavasti. Näihin tarpeisiin myös kunnassa on pyritty vastaamaan sekä 
käyttötalous- että hankerahoituksella. Hankerahoitusta haettaessa on tärkeää, että 
palvelualueella huomioidaan myös kohteen kunnostukseen tarvittava rahoitus tai siitä 
sovitaan yhteistyössä kunnossapidosta vastaavan palvelualueen kanssa.

Suunnitelmassa esitetään lakkautettavaksi Ala-Kukkolan, Ilvestien ja Laavutien 
leikkipuistot. Näiden leikkipuistojen välineet eivät enää täytä turvallisuusnormeja ja 
leikkipuistot ovat vähäisessä käytössä. Jatkossa toteutetaan asiakaskysely 
leikkipaikkatarpeista, jotta niiden kehittäminen ja ylläpito on suunniteltua ja 
tarkoituksenmukaista. Nykyisin osa leikkipaikoista on heikosti varusteltuja, välineet 
ovat vanhoja ja huonokuntoisia eivätkä nämä leikkipuistot houkuttele käyttäjiä. 
Leikkipaikkojen suuri määrä näkyy liitteessä.

Hedelmätarhan lammen kunnostus ja kehittäminen on ollut esillä viime vuonna. 
Lammen tila vaatii lisäselvityksiä, eikä se ole uimarantakäytössä kesällä 2022. 
Lisäselvitysten jälkeen jatkotoimenpiteistä tehdään suunnitelma.

Seuraavassa liikuntapaikkasuunnitelmassa, suunnitelman päivityksessä, keskitytään 
arvioimaan nykyisen palveluverkon laajuutta ja muutos- ja kehitystarpeita. Tarpeita 
kerätään mm. asiakaskyselyillä, niitä saadaan suoraa käyttäjiltä ja kuntaan saapuvista 
aloitteista, lapsiparlamentista ja 9-luokkalaisten vaikuttamispäivästä sekä 
työntekijöiden esiin tuomista tarpeista. Muutosehdotuksia saadaan myös kolmannelta 
sektorilta. Laaja osallistaminen on tarpeellista. Päivitys, samoin kuin liikuntapaikkoihin 
liittyvä aloitteiden valmistelu, toteutetaan elinvoiman ja hyvinvoinnin palvelualueiden 
yhteistyönä. Näin varmistetaan käyttäjien tarpeiden ja ylläpidon yhteensovittaminen 
sekä huomioidaan tarvittaessa maankäyttöön liittyvät seikat. 

Mielenkiintoista on jatkossa selvittää myös seurojen mahdollisuudet ja kiinnostus 
liikuntakohteiden ylläpitoon. Tällä hetkellä seurat ylläpitävät mm. Laitialan ja 
Hahmajärven uimarantojen siisteyttä.
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Sisä- ja ulkoliikuntapaikkojen ja leikkipaikkojen korjaustarpeita on jaettu kolmeen eri 
aikakategoriaan; 1-3, 4-6 ja yli 7 vuotta. Kustannusarviot löytyvät liitetiedostoista 
kohteittain, ja ne ovat hyvin suuntaa-antavia. Liikuntapaikkojen vuosittainen 
kunnossapitomäärärahan tarve on arvioitu olevan noin 150-200 t€. Summassa ei ole 
huomioitu uimahallin korjauskustannuksia. Tällä hetkellä kunnan kiinteistöjen sisä- ja 
ulkoliikuntapaikkojen kunnostamiseen käytetään vuosittain noin 50.000 euroa ja 
yleisten alueiden liikuntapaikkojen kunnostamiseen saman verran. Yleisillä alueilla 
vuosittaista kunnossapidon määrärahaa tulisi nostaa edellisiin vuosiin nähden, jos 
halutaan, että nykyiset paikat pysyvät käyttökelpoisina. Osan kohteiden kunto on 
huono esim uimalaiturit. Jatkossa kustannukset tarkentuvat investointien ja 
käyttötalouden osalta. Kiinteistöjen sisä- ja ulkoliikuntapaikkojen kunto on tällä 
hetkellä hyvä, kuntoa ja määrärahan tarvetta arvioidaan vuosittain PTS- suunnittelun 
yhteydessä.

Kunnossapito- ja investointirahat kohteiden ylläpitoon ja korjaamiseen varataan 
talousarvion laadinnan yhteydessä vuosittain. Määrärahavaraus tulisi olla riittävä, 
jotta kohteiden käyttö on turvallista ja niitä pystytään uusimaan. Todennäköistä on, 
että jatkossa kohteiden määrää joudutaan karsimaan tai tasoa laskemaan. 
Käsittelyssä olevaa liikuntapaikkasuunnitelmaa on käsitelty kunnan johtoryhmässä.

Elinvoimavaliokunta käsittelee suunnitelman hyvinvointivaliokunnan käsittelyn jälkeen.

Ehdotus
Esittelijä: Kim Strömmer, sivistys- ja hyvinvointijohtaja

Hyvinvointivaliokunta hyväksyy osaltaan Hollolan liikuntapaikkasuunnitelman 2022-
2025, ja esittää sen edelleen kunnanhallituksen hyväksyttäväksi ja edelleen 
valtuustolle tiedoksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin yksimielisesti seuraavalla lisäyksellä:

Lisäksi hyvinvointivaliokunta esittää, että liikuntapaikkasuunnitelmassa tulisi näkyä, 
miten esteettömyys on huomioitu kunnan eri liikuntapaikkakohteissa.

Elinvoimavaliokunta, 08.03.2022, § 25

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Randell
heli.randell@hollola.fi
elinvoimajohtaja

Hollolan liikuntapaikkasuunnitelman hyväksymismenettely on aloitettu 
hyvinvointivaliokunnassa 23.2.2022. Listateksti pykälän 14 osalta löytyy 
kokonaisuudessaan historiatiedoista.  Perusteluosassa on kerrottu mm. kunnan 
roolista asukkaiden liikkumisen edistäjänä, nykyiset liikkumisen paikat, suunnitelman 
ja sen kehittämisen prosessista, asukkaiden osallistamismahdollisuuksista sekä 
rahoitustarpeesta. Listateksti on valmisteltu hyvinvoinnin ja elinvoiman 
palvelualueiden yhteistyönä. 
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Liitteenä oleva liikuntapaikkasuunnitelma ja sen liitetiedostot ovat pääasiassa 
kuvaus nykytilanteesta, josta seuraavassa vaiheessa tehdään kehittämissuunnitelma.

Hyvinvointivaliokunta esittää, että liikuntapaikkasuunnitelmassa tulisi näkyä, miten 
esteettömyys on huomioitu kunnan eri liikuntapaikkakohteissa. Tämä huomioidaan 
kehittämissuunnitelmassa.

 

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja

Elinvoimavaliokunta hyväksyy osaltaan Hollolan liikuntapaikkasuunnitelman 2022-
2025, ja esittää sen edelleen kunnanhallituksen hyväksyttäväksi ja edelleen 
valtuustolle tiedoksi.

Päätös
Elinvoimavaliokunta kävi asiakohdan käsittelyn yhteydessä lähetekeskustelua 
liikuntapaikkasuunnitelman toteuttamisesta palvelualueella. Elinvoimavaliokunta 
merkitsi käydyn keskustelun tiedokseen.

Päätösehdotus hyväksyttiin.

 

Kunnanhallitus, 25.04.2022, § 105

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Randell
heli.randell@hollola.fi
elinvoimajohtaja

Hollolan liikuntapaikkasuunnitelmaa on käsitelty hyvinvointivaliokunnassa 23.2.2022 
ja elinvoimavaliokunnassa 8.3.2022. Suunnitelma on valmisteltu palvelualueiden 
yhteistyönä.

Hyvinvointivaliokunta esittää, että liikuntapaikkasuunnitelmassa tulisi näkyä, miten 
esteettömyys on huomioitu kunnan eri liikuntapaikkakohteissa. Tämä huomioidaan 
jatkossa kehittämissuunnitelmassa.

Elinvoimavaliokunta kävi asiakohdan käsittelyn yhteydessä lähetekeskustelua 
liikuntapaikkasuunnitelman toteuttamisesta palvelualueella. Elinvoimavaliokunta 
merkitsi käydyn keskustelun tiedokseen. Keskustelun asiakohtia huomioidaan 
kehityssuunnitelmassa.

Suunnitelma on pääasiassa liikuntapaikkojen nykytilakartoitusta. Kuluvalla 
valtuustokaudella suunnitelmaa jatkojalostetaan kehittämissuunnitelmaksi, jonka 
toteutuksessa hyödynnetään erilaisia osallisuuden keinoja.

Yhteenveto rahoitustarpeista:

  1-3v/k-a v 4-6v/k-a v yli 7 v/k-a v
sisäliikunta 142000 189500 198250
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ulkoliikunta 156000 143500 238000
leikkipaikat   70000 245000 195000
yht 368000/v 578000/v 631250/v

 

Asiantuntijana kuultavana on elinvoimajohtaja Heli Randell.

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Kunnanhallitus hyväksyy Hollolan liikuntapaikkasuunnitelman 2022-2025 ja lähettää 
sen valtuustolle tiedoksi.

Kuluvalla valtuustokaudella suunnitelmaa jatkojalostetaan kehittämissuunnitelmaksi.

Liikuntapaikkasuunnitelman edellyttämää rahoitusta käsitellään valtuustossa 
elinvoiman palvelualueen talousarvioesityksen pohjalta vuosittain.

 

 

 

 

Äänestykset
Pohjaesitys JAA, Pölösen esitys EI

Jaa
Helena Maattola
Aki Markkola
Satu Segersven
Minna Halme
Hannu Siljander
Teemu Kinnari
Teemu Laine
Jarkko Niemi
Ei
Kristian Saarnio
Toini Louekoski-Huttunen
Kati Pölönen

Päätös
Hyväksyttiin päätösesityksen mukaisesti.

Merk.

Keskustelun kuluessa Toini Louekoski-Huttunen esitti asian lähettämistä 
jatkovalmisteluun siten, että Laavutien leikkipuiston lakkauttamisen sijaan selvitetään 
sen kunnostamaista tai muutamista kuntopuistoksi. Keskustelun päätyttyä 
puheenjohtaja totesi esityksen rauenneen kannattamattomana.

Keskustelun kuluessa Aki Markkola esitti asian palauttamista jatkovalmisteluun siten, 
että laadittaisiin kysely joiden pohjalta tehdään tarkoituksenmukaiset 



Hollolan kunta Pöytäkirja 1/2022 36 ( )62
Valtuusto 02.05.2022

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Hollolan asianhallintajärjestelmässä

toimenpidesuunnitelmat. Keskustelun päätyttyä puheenjohtaja totesi esityksen 
rauenneen kannattamattomana.

 

Keskustelun kuluessa Kati Pölönen esitti Kristian Saarnion ensin kannattamana, että 
Ilvestien ja Laavutien leikkipuistoja ei lakkauteta.

Puheenjohtaja totesi, että koska asiassa on tehty kunnanjohtajan ehdotuksesta 
poikkeava kannatettu ehdotus, on asiasta äänestettävä. Puheenjohtaja esitti, että 
suoritetaan sähköinen äänestys.

Ne, jotka kannattavat kunnanjohtajan ehdotusta, äänestävät ”jaa”.

Ne, jotka kannattavat Kati Pölösen ehdotusta, äänestävät ”ei”.

Äänestysesitys hyväksyttiin.

 

ÄÄNESTYS 

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä ja 3 ei-ääntä . Puheenjohtaja totesi, 
että kunnanhallitus oli hyväksynyt kokouksen esittelijän ehdotuksen.

Valtuusto, 02.05.2022, § 7

Liitteet
1 Liite 1_sisäliikuntapaikat
2 Liite 2_ulkoliikuntapaikat
3 Liite 3_leikkipaikat
4 Liikuntapaikkasuunnitelma

Hollolan liikuntapaikkasuunnitelmaa on käsitelty hyvinvointivaliokunnassa 23.2.2022 
ja elinvoimavaliokunnassa 8.3.2022. Suunnitelma on valmisteltu palvelualueiden 
yhteistyönä.

Suunnitelma on pääasiassa liikuntapaikkojen nykytilakartoitusta. Kuluvalla 
valtuustokaudella suunnitelmaa jatkojalostetaan kehittämissuunnitelmaksi, jonka 
toteutuksessa hyödynnetään erilaisia osallisuuden keinoja.

Ehdotus

Valtuusto merkitsee tiedoksi Hollolan liikuntapaikkasuunnitelman 2022-2025.

Kuluvalla valtuustokaudella suunnitelmaa jatkojalostetaan kehittämissuunnitelmaksi. 
Liikuntapaikkasuunnitelman edellyttämää rahoitusta käsitellään valtuustossa 
elinvoiman palvelualueen talousarvioesityksen pohjalta vuosittain.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Tiedoksi
hyvinvoinnin ja elinvoiman palvelualuejohtajat, talouspalvelut
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Elinvoimavaliokunta, § 32,19.04.2022
Kunnanhallitus, § 106,25.04.2022
Valtuusto, § 8, 02.05.2022

§ 8
Työohjelman muutokset 2022, elinvoiman palvelualue

HOLDno-2022-175

Elinvoimavaliokunta, 19.04.2022, § 32

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Randell
heli.randell@hollola.fi
elinvoimajohtaja

Valtuuston hyväksymään vuoden 2022 talousarvioon liittyen elinvoimavaliokunnassa 
on hyväksytty kiinteistöjen, vesihuollon ja kadunrakentamisen työohjelmat. 
Työohjelmaan liittyy muutostarpeita, jotka kohdistuvat seuraaviin projekteihin: 
Norolantien kadunrakentaminen ja Herralan koulun kattoinvestointi. Lisäksi 
investointi- ja käyttötalouden ulkopuolelta tunnistetaan seuraavat muutostarpeet: ns. 
Varman korttelin purku ja Hollolan pelastusaseman lämpöjärjestelmän laajennus.

Herralan koulu

Herralan koulu on yksi Hollolan kunnan kouluista. Koulussa toimivat alkuluokka (esi - 
2 lk) ja 3-4 luokka. Oppilaita on tällä hetkellä 55, joista esioppilaita on yhdeksän lasta. 
Koulun tiloissa toimii myös 10 lapsen päiväkotiryhmä. Talousarviossa 2022 Herralan 
koulun investointihankkeeksi on suunniteltu vesikaton peruskorjaus. Korjauksen 
kustannusarvio on 140 000 €.  Kuluneen talven aikana koulun sisäilmassa todettiin 
selvitystarpeita. Vesikaton korjaus esitetään muutettavaksi sisäpuoliseksi 
tiivistyskorjaushankkeeksi sisäilmaongelmien korjaamiseksi. Työ on välttämätön 
toiminnan jatkuvuuden kannalta. Kustannusarvio on 140 000 euroa, jolloin 
talousarvion varaus riittää korjaukseen. Vesikattohanke siirretään vuodelle 2023.

Norolantien kadunrakentaminen

Norolantien kadun saneerauksen ja hulevesijärjestelmien rakentaminen oli tarkoitus 
toteuttaa vuoden 2022 aikana. Suunnittelun yhteydessä todettiin, että myös vesi- ja 
viemärilinjat on aiheellista saneerata samassa yhteydessä, mihin ei oltu varauduttu 
talousarviossa. Tämä on aiheuttanut suunnitelmien laajentumista ja lisätutkimusten 
tarvetta, koska hyvin syvällä sijaitsevien vesihuoltolinjojen saneeraus osoittautui 
haastavaksi. Suunnittelussa on pyritty selvittämään vaihtoehtoisia 
saneerausmenetelmiä olosuhteiden helpottamiseksi. Suunnittelua ja lisätutkimuksia 
on edelleen tarpeen jatkaa, jolloin toteutus siirtyy vuodelle 2023. Lisäksi katu 
joudutaan todennäköisesti jättämään murskepintaiseksi noin vuoden ajaksi, jotta 
mittavat viemärikaivannot ehtisivät tasaantua ja vältyttäisiin asfaltin painumilta ja 
halkeamilta. Katu päällystettäisiin tavoiteaikataulun mukaisesti vuoden 2024 aikana. 
Asukkaille on tiedotettu saneeraus- ja aikataulumuutoksista.

Varmalta ostetun kiinteistön purkaminen
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Kunta on ostanut virastokorttelin viereisen korttelin Varmalta vuonna 2020. 
Rakennuksen purkulupa on saatu tammikuussa 2022. Rakennus kuuluu 
virastokorttelin kanssa kehitettävään keskustakorttelit kokonaisuuteen. 
Keskustakortteleiden kehittäminen on etenemässä päätöksentekoon 
elinvoimavaliokunnassa 19.4.2022. Päätös tehdään kehittämissuunnitelman 
teettämisestä. Työ alkaa mahdollisimman pian. Keskustakorttelit kokonaisuuden on 
tarkoitus edetä toteutusvaiheeseen noin vuonna 2026.

Rakennus puretaan syksyllä 2022. Purkutyön kustannusarvio on 220.000 euroa, jota ei 
ole varattu vuoden 2022 käyttötalouteen. Kohteessa on toiminut Pop up Kultturitalo. 
Toiminta on aiemmin sovittu lakkautettavaksi toukokuun lopussa. Koska purkaminen 
toteutuu suunniteltua myöhemmin, Pop up Kulttuuritalo voi jatkaa toimintaansa 
elokuun loppuun saakka.

Hollolan pelastusasema

Hollolan pelastusasemalla maalämpöpumppu on rikkoutunut. Toiminnallisesti on 
syytä uusia molemmat pumput ja samalla lisätään maalämpökaivoja. 
Lämpöjärjestelmän laajennus toteutetaan ennen kuin pelastusasema siirretään 
hyvinvointialueelle. Työ toteutetaan kunnan taseeseen, sen maksaa siirron yhteydessä 
hyvinvointialue. Uusinnan selvittely on kesken.

Ehdotus
Esittelijä: Heli Randell, elinvoimajohtaja

Elinvoimavaliokunta päättää

merkitä tiedokseen työohjelman muutokset Norolantien rakentamiseen ja 
Herralan koulun tiivistyskorjaukseen liittyen 
merkitä tiedokseen tulossa olevat muutostarpeet ns. Varman korttelin 
purkamiseksi ja Hollolan pelastusaseman lämpöjärjestelmän laajennuksen 
toteuttamiseksi
lähettää tiedoksi kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle työohjelman 
muutokset ja tulossa olevat muutostarpeet

Talousarviomuutokset käsitellään osana osavuosikatsausprosessia. 

Päätös
Päätösehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 25.04.2022, § 106

Valmistelijat / lisätiedot:
Heli Randell
heli.randell@hollola.fi
elinvoimajohtaja

Valtuuston hyväksymään vuoden 2022 talousarvioon liittyen elinvoimavaliokunnassa 
on hyväksytty kiinteistöjen, vesihuollon ja kadunrakentamisen työohjelmat. 
Työohjelmaan liittyy muutostarpeita, jotka kohdistuvat seuraaviin projekteihin: 
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Norolantien kadunrakentaminen ja Herralan koulun kattoinvestointi. Lisäksi 
investointi- ja käyttötalouden ulkopuolelta tunnistetaan seuraavat muutostarpeet: ns. 
Varman korttelin purku ja Hollolan pelastusaseman lämpöjärjestelmän laajennus.

Elinvoimavaliokunta päätti kokouksessaan 19.4.2022

merkitä tiedokseen työohjelman muutokset Norolantien rakentamiseen ja 
Herralan koulun tiivistyskorjaukseen liittyen 
merkitä tiedokseen tulossa olevat muutostarpeet ns. Varman korttelin 
purkamiseksi ja Hollolan pelastusaseman lämpöjärjestelmän laajennuksen 
toteuttamiseksi
lähettää tiedoksi kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle työohjelman 
muutokset ja tulossa olevat muutostarpeet

Talousarviomuutokset käsitellään osana osavuosikatsausprosessia. 

 

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedokseen työohjelman muutokset Norolantien rakentamiseen ja 
Herralan koulun tiivistyskorjaukseen liittyen 
merkitä tiedokseen tulossa olevat muutostarpeet ns. Varman korttelin 
purkamiseksi ja Hollolan pelastusaseman lämpöjärjestelmän laajennuksen 
toteuttamiseksi
lähettää tiedoksi valtuustolle työohjelman muutokset ja tulossa olevat 
muutostarpeet

Talousarviomuutokset käsitellään osana osavuosikatsausprosessia. 

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.

Valtuusto, 02.05.2022, § 8

Valtuuston hyväksymään vuoden 2022 talousarvioon liittyen elinvoimavaliokunnassa 
on hyväksytty kiinteistöjen, vesihuollon ja kadunrakentamisen työohjelmat.

Työohjelmaan liittyy muutostarpeita, jotka kohdistuvat seuraaviin projekteihin: 
Norolantien kadunrakentaminen ja Herralan koulun kattoinvestointi. Lisäksi  Hollolan 
asianhallintajärjestelmässä investointi- ja käyttötalouden ulkopuolelta tunnistetaan 
seuraavat muutostarpeet: ns. Varman korttelin purku ja Hollolan pelastusaseman 
lämpöjärjestelmän laajennus.

Ehdotus

Valtuusto merkitsee tiedoksi työohjelman muutokset ja tulossa olevat muutostarpeet.

Talousarviomuutokset käsitellään osana osavuosikatsausprosessia. 

Päätös
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Merkittiin tiedoksi.

Tiedoksi
talouspalvelut
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Kunnanhallitus, § 55,14.03.2022
Kunnanhallitus, § 118,25.04.2022
Valtuusto, § 9, 02.05.2022

§ 9
Ympäristöterveydenhuollon yhteistoimintasopimuksen hyväksyminen

HOLDno-2021-688

Kunnanhallitus, 14.03.2022, § 55

Valmistelijat / lisätiedot:
Päivi Rahkonen
paivi.rahkonen@hollola.fi
kunnanjohtaja

Ympäristöterveydenhuollon valmistelu on jatkunut, sen jälkeen kun Lahden 
kaupunginhallitus teki 8.11.2021 päätöksen, ettei kaupunki siirrä 
ympäristöterveydenhuollon palveluja hyvinvointialueelle (mikä sulki myös muilta 
Päijät-Hämeen kunnilta tämän mahdollisuuden) seuraavasti:

Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymän kautta ympäristöterveydenhuollon 
palvelut järjestävien kuntien yhteiskokous ja jatkotoimenpiteiden määrittely (
tiedote liitteenä)
Kunnanjohtajan tilaus ostopalvelusta kuntien välisen yhteistoimintasopimuksen 
laatimiseksi (selvitysmies Seppo Huldén/Tmi Lakiseppä)
Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymän toimitusjohtajan päätös 28.1.2022 
nimetä ympäristöterveydenhuollon johtaja Silja Mäkelän vastuuvalmistelijaksi 
valmistelemaan ympäristöterveydenhuollon siirtoa kuntien vastuulle 1.1.2023. 
(päätös liitteenä)
Vastuuvallmistelija Silja Mäkelän 4.2.2022 nimeämät  työryhmät (henkilöstö, 
talous, ict) siirron teknisiä asiakokonaisuuksien valmistelua varten: jäseninä ovat 
Hollolan kunnan ja hyvinvointiyhtymän viranhaltijat sekä pyyntö kunnille nimetä 
edustaja/t 1-2 ohjausryhmään, joka koordinoi valmistelutyötä ja jolle työryhmät 
raportoisivat valmistelusta.

Kunnanvaltuustolle annetaan valmistelun tilannekatsaus valtuustoseminaarin 
6.4.2022 yhteydessä.

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Kunnanhallitus:

merkitsee valmistelukatsauksen tiedoksi
nimeää kunnanhallituksen puheenjohtajan ja kunnanjohtajan toimimaan 
ohjausryhmän jäseninä

Päätös
Hyväksyttiin päätösesityksen mukaisesti.
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Kunnanhallitus, 25.04.2022, § 118

Valmistelijat / lisätiedot:
Päivi Rahkonen
paivi.rahkonen@hollola.fi
kunnanjohtaja

Ympäristöterveydenhuollon yhteistoiminta-alueesta annettu laki (410/2009) 
edellyttää, että kuntien on järjestettävä ympäristöterveydenhuolto siten, että 
vastuussa olevalla toimielimellä on oltava käytettävissään vähintään 10 
henkilötyövuotta vastaavat henkilöresurssit.

Päijät-Hämeessä toiminta on järjestetty siten, että Lahden kaupunki hoitaa 
ympäristöterveydenhuollon omalla organisaatiollaan ja kaikkien muiden kuntien 
osalta toiminnasta vastaa Päijät-Hämeen Hyvinvointikuntayhtymä.

Toiminta olisi voitu siirtää 1.1.2023 aloittavalle hyvinvointialueelle mikäli kaikki 
maakunnan kunnat olisivat olleet yksimielisiä asiasta.  Lahden kaupunginhallitus 
päätti 8.11.2021 että Lahti ei siirrä ympäristöterveydenhuoltoa hyvinvointialueelle. 
Siten sitä ei voi siirtää sinne muidenkaan kuntien osalta.

Muut nykyisessä hyvinvointikuntayhtymän ympäristöterveydenhuollossa mukana 
olevat kunnat pitivät 14.1.2022 neuvottelun, jossa ne sopivat valmistelusta siltä 
pohjalta, että muodostetaan yhteistoiminta-alue, jossa vastuukuntana on Hollola. 
Tavoitteena oli, että toiminto siirtyy Hykystä Hollolaan mahdollisimman pienillä 
muutoksilla.

Hollola tilasi tarvittavan selvityksen 21.1.2022 varatuomari Seppo Huldénilta/Tmi 
Lakiseppä.

PHHYKYn toimitusjohtaja nimesi 28.1.2022 vastuuvalmistelijaksi toimialajohtaja Silja 
Mäkelän ja 4.2.2022 valmisteluryhmät henkilöstöön, talouteen ja ICT:hen.

Myrskylä ja Pukkila ilmoittivat 14.2.2022, että ne suuntautuvat Porvoon yhteistoiminta-
alueeseen.

Kuntia pyydettiin nimeämään edustajansa ohjausryhmään, joka käsittelee asiaa. 
Ohjausryhmä kokoontui 31.3.2022 ja käsitteli yhteistoimintasopimusluonnoksen, 
johon tehtiin eräitä lisäyksiä ja muutoksia. Yhteistoimintasopimus on esityslistan 
liitteenä (liite1).

Yhteistoimintasopimus on kuntalain (410/2015) tarkoittama järjestely, jolla 
sopijakunnat antavat ympäristöterveydenhuollon Hollolan kunnan hoidettavaksi. 
Yhteiseksi toimielimeksi muodostetaan ympäristöterveyslautakunta.

Lautakunnassa on Hollolalla 3 varsinaista jäsentä ja heillä henkilökohtaiset 
varajäsenet. Yksi varsinaisista jäsenistä nimetään puheenjohtajaksi.

Heinolan ja Orimattilan kaupungeilla on kummallakin 2 varsinaista ja 2 kaksi 
varajäsentä. Kaupungit nimeävät kaksivuotiskausittain vuorotellen 
varapuheenjohtajan.

Asikkalalla ja Iitillä on kummallakin 1 jäsen ja 1 varajäsen.
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Kärkölällä ja Padasjoella sekä Sysmällä ja Hartolalla on 1 jäsen ja 1 varajäsen 
kaksivuotiskausittain vuorotellen.

Ensimmäinen kausi kuitenkin kestää 1.9.2022 alkaen siihen saakka kunnes vuoden 
2025 kuntavaalien jälkeen on valittu uusi lautakunta.

Ympäristölautakunta vastaa toiminnan järjestämisestä ja päättää mm. palvelujen 
sijoituspaikat.

Tärkeissä asioissa pyydetään ennen päätöksentekoa sopijakuntien kannanotto.

Sopimuksen 7 kohdan mukaan ennen vuotta 2023 syntyneet perustamiskustannukset 
jaetaan vuosina 2019-2021 keskimäärin toteutuneiden maksuosuuksien suhteessa. 
Vuoden 2022 osalta perustamiskustannuksia syntyy toiminnon siirtämisestä, 
lautakunnan  työn aloittamisesta, taloushallinnon rakentamisesta, ict-toiminnoista ja 
2023 talousarvion laadintaprosessista. Arvio perustamiskustannuksista pyritään 
antamaan viimeistään elokuussa. Vuoden 2022 kustannukset laskutetaan kunnilta 
erikseen 7 kohdan periaatteen mukaisesti.

Lautakunnan toiminta tulee aloittaa tämän vuoden puolella jotta palvelutuotanto voi 
alkaa 1.1.2023 Hykyn lakatessa.

Sopimuksen irtisanominen on mahdollista valtuustokausittain.

Toiminto siirtyy Hykystä Hollolaan liikkeenluovutusperiaatteella. Henkilökunnan 
määrä on 29 henkilöä.

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Kunnanhallitus esittää kunnanvaltuustolle, että se hyväksyy esityslistan liitteenä 
olevan yhteistoimintasopimuksen.

Edelleen kunnanhallitus esittää kunnanvaltuustolle, että se valitsee kokouksessaan 
kesäkuussa ympäristöterveyslautakuntaan kolme varsinaista jäsentä ja heille 
henkilökohtaiset varajäsenet sekä nimeää yhden varsinaista jäsenistä 
puheenjohtajaksi.

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.

Valtuusto, 02.05.2022, § 9

Liitteet
1 Yhteistoimintasopimus luonnos 01042022

Yhteistoimintasopimus on kuntalain (410/2015) tarkoittama järjestely, jolla 
sopijakunnat antavat ympäristöterveydenhuollon Hollolan kunnan hoidettavaksi. 
Yhteiseksi toimielimeksi muodostetaan ympäristöterveyslautakunta.

Ehdotus

Valtuusto hyväksyy esityslistan liitteenä olevan yhteistoimintasopimuksen.
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Valtuusto valitsee kokouksessaan kesäkuussa ympäristöterveyslautakuntaan kolme 
varsinaista jäsentä ja heille henkilökohtaiset varajäsenet sekä nimeää yhden 
varsinaista jäsenistä puheenjohtajaksi.

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.

Tiedoksi
sopimuskunnat
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1.  
2.  

Tarkastuslautakunta, § 13,22.02.2022
Valtuusto, § 10, 02.05.2022

§ 10
Sidonnaisuudet

HOLDno-2021-495

Tarkastuslautakunta, 22.02.2022, § 13

Valmistelijat / lisätiedot:
Ville Valkonen
ville.valkonen@hollola.fi
JHT-tilintarkastaja

Kuntalain 410/2015 84 §:n mukaan kunnan luottamushenkilön ja viranhaltijan on 
tehtävä sidonnaisuusilmoitus johtotehtävistään sekä luottamustoimistaan 
elinkeinotoimintaa harjoittavissa yrityksissä ja muissa yhteisöissä, merkittävästä 
varallisuudestaan sekä muistakin sidonnaisuuksista, joilla voi olla merkitystä 
luottamus- ja virkatehtävien hoitamisessa. 

Velvollisuus ilmoittaa sidonnaisuuksista koskee kunnanhallituksen ja maankäyttö- ja 
rakennuslaissa (132/1999) tarkoitettuja tehtäviä hoitavan toimielimen jäseniä, 
valtuuston ja lautakunnan puheenjohtajaa ja varapuheenjohtajia, kunnanjohtajaa, 
sekä kunnanhallituksen ja lautakunnan esittelijää. Ilmoitus on tehtävä kahden 
kuukauden kuluessa siitä, kun henkilö on tehtäväänsä valittu. Henkilön on myös 
ilmoitettava viivytyksettä sidonnaisuuksissa tapahtuneet muutokset.

Tarkastuslautakunnan tehtävänä on valvoa ilmoitusvelvollisuuden noudattamista ja 
tarvittaessa kehottaa ilmoitusvelvollista tekemään uuden ilmoituksen tai 
täydentämään jo tehtyä ilmoitusta.

Kunnan on pidettävä sidonnaisuuksista rekisteriä yleisessä tietoverkossa, jollei 
salassapitoa koskevista säännöksistä muuta johdu. Ilmoitusvelvollisuuden piiriin 
kuuluvan luottamustoimen tai tehtävän päättyessä henkilöä koskevat tiedot on 
poistettava rekisteristä ja tietoverkosta.

Ehdotus
Esittelijä: Erkki Arvila, tarkastuslautakunnan puheenjohtaja

Tarkastuslautakunta 

merkitsee tiedoksi saapuneet sidonnaisuusilmoitukset ja 
saattaa päivitetyt sidonnaisuusilmoitukset ja –rekisterin valtuustolle tiedoksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 02.05.2022, § 10

Liitteet
1 Sidonnaisuusraportti 21.2.2022
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Verkkojulkisuus rajoitettu

Kuntalain  84 §:n mukaan kunnan luottamushenkilön ja viranhaltijan on tehtävä 
sidonnaisuusilmoitus johtotehtävistään sekä luottamustoimistaan elinkeinotoimintaa 
harjoittavissa yrityksissä ja muissa yhteisöissä, merkittävästä varallisuudestaan sekä 
muistakin sidonnaisuuksista, joilla voi olla merkitystä luottamus- ja virkatehtävien 
hoitamisessa. 

Ehdotus

Valtuusto merkitsee sidonnaisuusilmoitukset ja -rekisterin tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Tiedoksi
tilintarkastaja, WebLumu



Hollolan kunta Pöytäkirja 1/2022 47 ( )62
Valtuusto 02.05.2022

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Hollolan asianhallintajärjestelmässä

1.  

2.  

Valtuusto, § 78,15.11.2021
Kunnanhallitus, § 109,25.04.2022
Valtuusto, § 11, 02.05.2022

§ 11
Selvitys valtuutettujen tekemistä aloitteista 2021

HOLDno-2021-641

Valtuusto, 15.11.2021, § 78

Hallintosäännön 84 §:n mukaan kunnanhallituksen on vuosittain huhtikuun loppuun 
mennessä esitettävä valtuustolle luettelo valtuutettujen tekemistä ja 
kunnanhallitukselle lähetetyistä aloitteista, joita valtuusto ei edellisen vuoden loppuun 
mennessä ole lopullisesti käsitellyt. Samalla on ilmoitettava, mihin toimenpiteisiin 
niiden johdosta on ryhdytty.

Ehdotus

Valtuusto merkitsee selvityksen valtuutettujen tekemistä aloitteista vuodelta 2021 
tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Kunnanhallitus, 25.04.2022, § 109

Valmistelijat / lisätiedot:
Kaija Manninen
hallintopäällikkö

Hallintosäännön 84 §:n mukaan kunnanhallituksen on vuosittain huhtikuun loppuun 
mennessä esitettävä valtuustolle luettelo valtuutettujen tekemistä ja 
kunnanhallitukselle lähetetyistä aloitteista, joita valtuusto ei edellisen vuoden loppuun 
mennessä ole lopullisesti käsitellyt. Samalla on ilmoitettava, mihin toimenpiteisiin 
niiden johdosta on ryhdytty.

Kunnan johtoryhmä on päättänyt, että valtuustoaloitteet viedään valtuustolle tiedoksi 
kaksi kertaa vuodessa. Valtuustolle vietiin alkuvuoden 2021 aloitteet tiedoksi 
15.11.2021. Seuraavassa on luettelo loppuvuoden 2021 valtuustoaloitteista ja mitä 
niiden osalta on päätetty.

HOLDno-2021-474
Keskustan valtuustoryhmän aloite 16.8.2021: Maksuton uimahalli ja kuntosali 
yläkoululaisille lukuvuonna 2021 – 22. Mikäli toiminta sujuu hyvin, jatketaan sitä 
muinakin lukuvuosina.

Kunnanhallitus on jättänyt aloitteen hyvinvointivaliokunnalle valmisteltavaksi. 
Hyvinvointivaliokunta käsitteli aloitetta kokouksessaan 23.2.2022 ja siirsi käsittelyn 
seuraavaan kokoukseen lisätietojen saamiseksi päätöksenteon tueksi.
Asian käsittely hyvinvointivaliokunnassa on kesken.
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2.  

3.  

4.  

HOLDno-2021-459
Keskustan valtuustoryhmän aloite 16.8.2021: Laavut ja retkeilypaikat. Aloitteessa 
esitetään, että kunnassa aloitetaan uusien retkeilypaikkojen kartoittaminen. 
Esimerkkinä esitetään, miten Pyhäniemen pururadan ympäristöä voisi kehittää 
lähiretkeilykohteena.

Elinvoimavaliokunta käsitteli aloitteen 21.12.2021: Asiaa arvioidaan 
liikuntapaikkasuunnitelman päivityksen yhteydessä muutamien vuosien sisällä. 
Aloitetta on mahdollista edistää hankehakujen yhteydessä. Huomion arvioista on, että 
aiemmissa laavutoteutuksissa mukana ovat olleet alueen asukkaat esimerkiksi laavun 
kokoamisessa. Aloite on hyvä ja sopii erinomaisesti Kirkonkylän kokonaisuuteen. 
Toteutus vaatii yllä esitettyjä toimenpiteitä mm. selvityksiä rahoituksen osalta. 
Nykyisessä käyttötaloussuunnitelmassa ja investointiohjelmassa on varauduttu 
toteuttamaan reittejä ja parantamaan niitä. Uusia laavutoteutuksia ei sisälly em. 
ohjelmiin.

Kunnanhallitus käsittelee aloitteen kokouksessaan 25.4.2022.

HOLDno-2021-570
Valtuutettujen Kari Aaltonen, Sakari Marttila ja Satu Segersven aloite 27.9.2021: 
Turvallisen ja hyvän koulutien turvaaminen

Kunnanhallitus on jättänyt aloitteen elinvoimavaliokunnalle valmisteltavaksi.

Elinvoimavaliokunta käsitteli aloitteen 19.4.2022. 

Elinvoimavaliokunta päätti ettei Miekkiön päätepysäkin katosta toteuteta, mikäli katos 
jää kokonaan kunnan hoitovastuulle. Kirkkotien/Rouvintien risteyksen linja-
autopysäkki sisältyy Uudenmaan Ely-keskuksen rakennussuunnitelmiin. 
Rakennussuunnitelman mukainen korjaus kyseisen pysäkin kohdalla toteutuu, mikäli 
ely-keskuksen hankeelle järjestyy rahoitus.

Elinvoimavaliokunta merkitsi osaltaan aloitteen loppuunkäsitellyksi ja lähetti aloitteen 
kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle hyväksyttäväksi.

Kunnanhallitus käsittelee asloitteen kokouksessaan 25.4.2022.

HOLDno-2021-568
Valtuutettu Pasi Jalosen aloite 27.9.2021: Pumptrack Hollolaan

Kunnanhallitus on jättänyt aloitteen elinvoima- sekä hyvinvointivointivaliokunnalle 
valmisteltavaksi.

Hyvinvointivaliokunta 23.2.:Hyvinvoinnin palvelualueen näkemyksen mukaan 
pumptrack-alue olisi hyvä lisä Hollolan liikuntatarjontaan ja palvelualue pitää 
tärkeänä, että alueen toteutusta kartoitetaan tulevissa valmisteluissa.

Valtuustoaloite käsiteltiin elinvoimavaliokunnassa 8.3.2022. Aloitetta on käsitelty 
elinvoiman palvelualueen asiantuntijoiden kanssa tekpa-tiimissä 3.2.2022. 
Asiantuntijat esittävät, että aloitteen toteutettavuuden selvittämiseksi kartoitetaan 
sijoituspaikkaa, kustannuksia ja hankerahoitusmahdollisuutta. Em. selvitysten jälkeen 
arvioidaan aloitteen esittämistä vuoden 2023 investointiohjelmaan. Kohde ei sisälly 
liikuntapaikkasuunnitelmaan, koska se vaatii em. lisäselvityksiä.
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5.  

6.  

1.  

2.  

3.  

Kunnanhallitus 11.4.2022:
Pumptrack-alueen toteuttamiseksi Hollolaan on tehty 27.9.2021 liitteenä oleva 
aloite. Vastaus aloitteeseen on valmisteltu hyvinvoinnin ja elinvoiman palvelualueiden 
yhteistyönä. Hyvinvointivaliokunta on käsitellyt aloitetta kokouksessaan 23.2.2022 ja 
elinvoimavaliokunta kokouksessaan 8.3.2022.

Aloitteen toteutettavuuden selvittämiseksi kartoitetaan sijoituspaikkaa, kustannuksia 
ja hankerahoitusmahdollisuutta. Em selvitysten jälkeen arvioidaan aloitteen 
esittämistä vuoden 2023 investointiohjelmaan.

Kunnanhallitus hyväksyi osaltaan vastauksen aloitteeseen: aloitteen käsittely jatkuu 
talousarviokäsittelyssä lisäselvityksen pohjalta.
Kunnanhallitus lähetti vastauksen valtuustolle tiedoksi.

HOLDno-2021-657
Hollolan vihreä valtuusto ryhmä jätti 15.11.2021 aloitteen omaishoidontuen 
kehittämisestä Hollolassa ja Päijät-Hämeessä.

Kunnanhallitus totesi 22.11.2021, että aloiteasia kuuluu sosiaali- ja terveyspalveluihin, 
joiden järjestämisvastuu on 1.1.2017 alkaen siirretty Päijät-Hämeen 
hyvinvointikuntayhtymälle ja mitkä palvelut kuuluvat 1.1.2023 alkaen 
hyvinvointialueiden järjestämisvastuulle. Kunnanhallitus päätti esittää Päijät-Hämeen 
hyvinvointikuntayhtymän hallitukselle ja Vatelle (alueuudistuksen valmistelusta 
vastaavalle toimielimelle), että yhdenvertaisuus ja tasa-arvo palveluissa ja toiminnassa 
on tärkeä tavoite, mutta heikommassa asemassa olevat ovat heterogeeninen joukko 
ja tarvitsevat erityisesti oikea-aikaisia ja kohdennettuja palveluja yksilöllisiin tarpeisiin 
(ml. omaishoidontuki). He tarvitsevat matalan kynnyksen ja varhaisen tuen palveluja ja 
tietoa niistä. Asiakasohjaus ja neuvonta on keskiössä.

HOLDno-2021-659
Valtuuston kokouksessa 15.11.2021 Vesikansan palveluihin liittyen jätettiin kaksi 
valtuustoaloitetta:

- Joensuu Jyrki- Palo-Mikkola-Marttila: Palvelusopimuksen avaaminen (PHHYKY-
Hollolan kunta)

- Nieminen-Takala-Marttila: Vesikansan terveysaseman ja terveyspalvelujen 
säilyttäminen

Kunnanhallitus päätti 22.11.2021

esittää Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymälle vahvan vetoomuksen 
Vesikansan ja Hämeenkosken alueiden sote-palvelujen puolesta
esittää neuvottelua Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymälle siitä, miten 
Hollolan kunnan palvelusopimuksen 2022 Vesikansan ja Hämeenkosken 
palvelukirjaukset tullaan toteuttamaan
esittää Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymälle, että palvelujen saatavuuden ja 
saavutettavuuden osalta:
sote-palvelujen ns. ristiinkäyttö (eri palvelujen hakeminen eri sote-keskuksista) 
tulee mahdollistaa
ikäihmisten palveluohjaukseen panostettaisiin siten, että jokaisella on kyky 
löytää ja käyttää tarvittavaa tietoa ja palveluja 
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julkisen liikenteen reittisuunnitteluun ja palvelujärjestelmän joustavuuden 
suunnitteluun (mm. kuljetusasiakkaiden aikaikkunat) panostettaisiin yhtymän (ja 
tulevan hyvinvointialueen) taholta yhteistyössä kuntien kanssa
informaatiotarvetta arvioidaan muutostilanteissa ja tarvittaessa uusia 
keskustelutilaisuuksia järjestetään asukkaille

 

HOLDno-2021-737
Tuija Braxin valtuustoaloite 13.12.2021: Hollolassa otetaan käyttöön vauvaraha sekä 
muuttoraha

Kunnanhallitus on jättänyt 20.12.2021 aloitteen hyvinvoinnin palvelualueelle. 
Hyvinvointivaliokunta 13.4.2022: Hyvinvointivaliokunta palautti asian 
jatkovalmisteluun. 
Asian käsittely on kesken.

 

HOLDno-2021-738
Seija Aakalan ja Harri Vinnamon valtuustoaloite 13.12.2021: 21 hyvinvointialuetta 
tulevat muuttamaan nykyisten kuntien tehtävien määrää. Aloitteessa ehdotetaan, että 
Hollolassa selvitetään, mitä virkoja kunnassamme on enää tarpeen säilyttää.

Kunnanhallitus jätti aloitteen 20.12.2021 konsernipalveluille valmisteltavaksi.

Kunnanhallitus 11.4.2022:
1.1.2023 SOTE-henkilöstö siirtyy hyvinvointialueille. Vuodesta 2023 alkaen SOTE-
sopimuksen (virka- ja työehtosopimus) piirissä olevia työntekijöitä ei enää ole 
kunnissa. Kaiken kaikkiaan noin 180.000 työntekijää siirtyy valtakunnan tasolla 
hyvinvointialueille. 

Hollolan kunnanvaltuuston päätöksellä 13.6.2016 kunnan sosiaali- ja 
terveyspalvelujen järjestämisvastuu on siirretty Päijät-Hämeen 
hyvinvointikuntayhtymälle 1.1.2017, jolloin myös sote-henkilöstö siirtyi pois Hollolan 
kunnan organisaatiosta ja kunnan päätösvalta sote-asioihin päättyi. 

Hollolan kunnasta hyvinvointialueelle siirtyy siis ainoastaan oppilashuollon henkilöstö, 
joka tarkoittaa tällä hetkellä kymmentä työntekijää. Henkilöstön siirtosopimus tulee 
kunnanvaltuuston käsiteltäväksi syksyllä 2022.

Tällä hetkellä valmistellaan myös ympäristöterveydenhuollon siirtymistä Hollolan 
kunnan hoidettavaksi, joka tarkoittaisi toteutuessaan sitä, että kunnan 
henkilöstömäärä lisääntyy 29 työntekijällä. Hyvinvointialueiden muodostuminen ei 
näin ollen ainakaan henkilöstönäkökulmasta vähennä Hollolan kunnan tehtäviä. 

Hollolan kunnassa on kunnanhallituksen hyväksymä palkkausjärjestelmä, joka 
perustuu tehtävien vaativuuden arviointiin. Kunkin tehtävän tehtäväkohtainen palkka 
muodostuu siis tehtävän vaativuuden mukaan. Tehtävän vaativuuden arviointi 
tehdään luonnollisesti uudestaan, jos tehtävien määrässä tapahtuu olennaisia 
muutoksia. Tällaisia muutoksia ei kuitenkaan ole nähtävissä hyvinvointialueiden 
muodostumisen myötä. 
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Kunnanhallitus totesi ettei valtuustoaloite aiheuta toimenpiteitä ja aloite katsotaan 
loppun käsitellylksi.
Kunnanhallitus antoi edellä selostetun vastineen kunnanvaltuustolle tiedoksi. 

10. HOLDno-2021-739

Pia Salon valtuustoaloite 13.12.2021: Asianmukaisten työkenkien kustantaminen 
kunnan työntekijöille osana työhyvinvointia.

Kunnanhallitus jätti aloitteen 20.12.2021 konsernipalveluille valmisteltavaksi.

Kunnanhallitus 11.4.2022:
Tällä hetkellä Hollolan kunta tarjoaa työkengät henkilöstölleen alla selostetun 
mukaisesti. 

Kuntatekniikan henkilöstölle työnantaja on hankkinut työkengät käytettäväksi 
töissä ja työmailla (turvakengät).
Ulkotöitä tekevillä on talvi- ja kesäkengät erikseen. 
Ruoka- ja siivouspalvelujen henkilöstölle työnantaja kustantaa työkengät kerran 
vuodessa. Vaatimuksena on alalle sopiva turvallinen ammattijalkine, jossa on 
umpikärki, vähintään kiinteä takaremmi ja liukumaton pohja, joka soveltuu mm. 
kosteille lattiapinnoille.

Hyvinvoinnin palvelualueella ei työnantajan toimesta kustanneta työkenkiä 
työntekijöille, poikkeuksena koulumestarin tehtävä. Kasvatus- ja opetushenkilöstön 
osalta työkenkien hankkimista ei nähdä tarpeellisena. Kasvatus- ja opetusalalla työtä 
tehdään myös hyvin erilaisissa ympäristöissä ja olosuhteissa. 

Kaikkien palvelualueiden kanssa käydyn keskustelun perusteella työkenkien 
laajemmalle tarjoamiselle ei nähdä perusteita.

Kunnanhallitus totesi, ettei aloite aiheuta toimenpiteitä ja aloite katsotaan loppun 
käsitellyksi.
Kunnanhallitus antoi edellä selostetun vastineen kunnanvaltuustolle tiedoksi.

11. HOLDno-2021-736

Tuija Braxin valtuustoaloite 13.12.2021: Valtuustoaloite ruokapalvelujen 
kehittämiseksi ulkomailta tuotavien raaka-aineiden hankinnan vähentämiseksi tai 
lopettamiseksi Hollolan ruokapalveluissa sekä kiinnittämällä lisää huomiota 
ympäristömyönteiseen tuotantotapaan.

Elinvoimavaliokunta totesi 1.2.2022 mm., että uudelle valtuustolle on esitelty kestävän 
kehityksen ruokapalvelut 11.10.2021 Ilmastotyö strategiassa tilaisuudessa (teams). 
Tilaisuudessa esitettiin toimintaperiaatteet koskien ympäristörasituksen minimointia 
ruoka- ja siivouspalveluissa. Samassa tilaisuudessa palvelupäällikkö Simolin kertoi, 
että ruokapalvelu panostaa elintarvikkeiden mahdollisimman korkeaan 
kotimaisuusasteeseen. Ruokapalveluissa jatketaan hyvää kehitystyötä nykyisen 
linjauksen mukaisesti.

Kunnanhallitus 11.4.2022:
Kunnanhallitus totesi, että ruokapalveluissa jatketaan hyvää kehitystyötä nykyisen 
linjauksen mukaisesti. Kunnanhallitus totesi aloitteen osaltaan loppuunkäsitellyksi ja 
antaa edellä selostetun vastineen kunnanvaltuustolle tiedoksi. 



Hollolan kunta Pöytäkirja 1/2022 52 ( )62
Valtuusto 02.05.2022

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Hollolan asianhallintajärjestelmässä

1.  

12. HOLDno-2021 735

Minna Niemisen valtuustoaloite 13.12.2021:Yhteinen vaatimus PHHYKY:lle säilyttää 
Vesikansan terveyspalvelut.

Kunnanhallitus 20.12.2021: Valtuuston kokouksessa 13.12.2021 valtuutettu Minna 
Nieminen on jättänyt aloitteen koskien Vesikansan palveluja. Aloitteessa esitetään 
kunnan valtuutettuja ja virkamiehiä kirjoittamaan Vesikansan terveysaseman 
säilyttämisen puolesta adressin.

Kunnanhallitus totesi vastauksena valtuutettu Minna Niemisen 13.12.2021 jättämään 
valtuustoaloitteeseen, että aloitteessa esitetyt näkökulmat on otettu esille Päijät-
Hämeen hyvinvointikuntayhtymän kanssa 2.12.2021 järjestetyssä neuvottelussa. 
Adressien allekirjoittaminen on vapaata kansalaistoimintaa, eikä siihen voida 
velvoittaa tai sitä edellyttää.

Ehdotus
Esittelijä: Päivi Rahkonen, kunnanjohtaja

Kunnanhallitus täydentää aloitekohtien 2 ja 3 kirjaukset kunnanhallituksen päätöksen 
mukaisiksi.

Valtuusto merkitsee selvityksen valtuutettujen tekemistä aloitteista loppuvuodelta 
2021 tiedoksi.

Ne aloitteet, joita ei ole vielä loppuun käsitelty, tuodaan käsittelyn jälkeen valtuustolle 
tiedoksi.

Päätös
Hyväksyttiin päätösehdotuksen mukaisesti.

Valtuusto, 02.05.2022, § 11

Hallintosäännön 84 §:n mukaan kunnanhallituksen on vuosittain huhtikuun loppuun 
mennessä esitettävä valtuustolle luettelo valtuutettujen tekemistä ja 
kunnanhallitukselle lähetetyistä aloitteista, joita valtuusto ei edellisen vuoden loppuun 
mennessä ole lopullisesti käsitellyt. Samalla on ilmoitettava, mihin toimenpiteisiin 
niiden johdosta on ryhdytty.

Kunnan johtoryhmä on päättänyt, että valtuustoaloitteet viedään valtuustolle tiedoksi 
kaksi kertaa vuodessa. Valtuustolle vietiin alkuvuoden 2021 aloitteet tiedoksi 
15.11.2021. Seuraavassa on luettelo loppuvuoden 2021 valtuustoaloitteista ja mitä 
niiden osalta on päätetty.

HOLDno-2021-474
Keskustan valtuustoryhmän aloite 16.8.2021: Maksuton uimahalli ja kuntosali 
yläkoululaisille lukuvuonna 2021 – 22. Mikäli toiminta sujuu hyvin, jatketaan sitä 
muinakin lukuvuosina.
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Kunnanhallitus on jättänyt aloitteen hyvinvointivaliokunnalle valmisteltavaksi. 
Hyvinvointivaliokunta käsitteli aloitetta kokouksessaan 23.2.2022 ja siirsi käsittelyn 
seuraavaan kokoukseen lisätietojen saamiseksi päätöksenteon tueksi.
Asian käsittely hyvinvointivaliokunnassa on kesken.

HOLDno-2021-459
Keskustan valtuustoryhmän aloite 16.8.2021: Laavut ja retkeilypaikat. Aloitteessa 
esitetään, että kunnassa aloitetaan uusien retkeilypaikkojen kartoittaminen. 
Esimerkkinä esitetään, miten Pyhäniemen pururadan ympäristöä voisi kehittää 
lähiretkeilykohteena.

Elinvoimavaliokunta käsitteli aloitteen 21.12.2021: Asiaa arvioidaan 
liikuntapaikkasuunnitelman päivityksen yhteydessä muutamien vuosien sisällä. 
Aloitetta on mahdollista edistää hankehakujen yhteydessä. Huomion arvioista on, että 
aiemmissa laavutoteutuksissa mukana ovat olleet alueen asukkaat esimerkiksi laavun 
kokoamisessa. Aloite on hyvä ja sopii erinomaisesti Kirkonkylän kokonaisuuteen. 
Toteutus vaatii yllä esitettyjä toimenpiteitä mm. selvityksiä rahoituksen osalta. 
Nykyisessä käyttötaloussuunnitelmassa ja investointiohjelmassa on varauduttu 
toteuttamaan reittejä ja parantamaan niitä. Uusia laavutoteutuksia ei sisälly em. 
ohjelmiin.

Kunnanhallitus käsitteli aloitteen kokouksessaan 25.4.2022. Kunnahallitus päätti, 
että aloite aktivoidaan käytännön toimiksi kuluvan talousarviovuoden aikana ja 
Pyhäniemen laavuhanke toteutetaan Hollolan kunnan budjettivaroilla tai mahdollisesti 
lisätalousarvion kautta myönnettävillä varoilla, ellei hanke ole toteutettavissa 
hankerahoituksen kautta kuluvan vuoden tai vuoden 2023 aikana. 
Kunnanhallitus merkitsiosaltaan aloitteen loppuun käsitellyksi ja lähetti vastineen 
valtuustolle tiedoksi.

HOLDno-2021-570
Valtuutettujen Kari Aaltonen, Sakari Marttila ja Satu Segersven aloite 27.9.2021: 
Turvallisen ja hyvän koulutien turvaaminen

Kunnanhallitus on jättänyt aloitteen elinvoimavaliokunnalle valmisteltavaksi.

Elinvoimavaliokunta käsitteli aloitteen 19.4.2022. 

Elinvoimavaliokunta päätti ettei Miekkiön päätepysäkin katosta toteuteta, mikäli katos 
jää kokonaan kunnan hoitovastuulle. Kirkkotien/Rouvintien risteyksen linja-
autopysäkki sisältyy Uudenmaan Ely-keskuksen rakennussuunnitelmiin. 
Rakennussuunnitelman mukainen korjaus kyseisen pysäkin kohdalla toteutuu, mikäli 
ely-keskuksen hankeelle järjestyy rahoitus.

Elinvoimavaliokunta merkitsi osaltaan aloitteen loppuunkäsitellyksi ja lähetti aloitteen 
kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle hyväksyttäväksi.

Hyvinvointivaliokunta 9.3.2022: Hyvinvointivaliokunta on 13.10.2021 § 113 päättänyt 
uusista koulukuljetusohjeista, jotka tulevat käyttöön 1.8.2022. Kyseisissä ohjeissa on 
päätetty miten koulukuljetuksia Hollolan kunnassa järjestetään. Ohjeistuksen yhtenä 
kohtana on koulukyytiläisen muistilista, jossa muistetaan myös oppilaan omasta 
vastuusta koulumatkan turvallisuudessa. Ohjeistusta on valmisteltu yhteistyössä 
muiden Päijät-Hämeen kuntien kanssa. Koulukuljetusten järjestämisen perustana on 
turvallinen koulumatka. Koulumatkojen suunnittelua tehdään joka vuosi perustuen 



Hollolan kunta Pöytäkirja 1/2022 54 ( )62
Valtuusto 02.05.2022

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Hollolan asianhallintajärjestelmässä

4.  

5.  

olemassa olevaan tietoon. Vuosittain reittimuutoksia aiheuttavat oppilaiden 
siirtymiset eri kouluihin nivelvaiheissa, osoitemuutokset, poismuuttamiset ja 
kalustomuutokset. Vuosittaisten reittimuutosten takian hyvinvointipalvelu ei voi ottaa 
kantaa yksittäiseen pysäkin rakentamistarpeeseen vaan palvelu huomio aloitteen 
turvallisuusnäkökulmat seuraavan vuoden reittisuunnittelussa. Koulumatkan 
vaarallisuus tai vaikeus määritellään aina tapauskohtaisesti. 

Kunnanhallitus käsitteli asloitteen kokouksessaan 25.4.2022. Kunnanhallitus päätti 
hyväksyä hyvinvointi- ja elinvoimavaliokuntien vastaukset aloitteeseen. 
Kunnanhallitus merkitsi osaltaan aloitteen loppuun käsitellyksi ja lähetti 
vastineen valtuustolle tiedoksi.

HOLDno-2021-568
Valtuutettu Pasi Jalosen aloite 27.9.2021: Pumptrack Hollolaan

Kunnanhallitus on jättänyt aloitteen elinvoima- sekä hyvinvointivointivaliokunnalle 
valmisteltavaksi.

Hyvinvointivaliokunta 23.2.:Hyvinvoinnin palvelualueen näkemyksen mukaan 
pumptrack-alue olisi hyvä lisä Hollolan liikuntatarjontaan ja palvelualue pitää 
tärkeänä, että alueen toteutusta kartoitetaan tulevissa valmisteluissa.

Valtuustoaloite käsiteltiin elinvoimavaliokunnassa 8.3.2022. Aloitetta on käsitelty 
elinvoiman palvelualueen asiantuntijoiden kanssa tekpa-tiimissä 3.2.2022. 
Asiantuntijat esittävät, että aloitteen toteutettavuuden selvittämiseksi kartoitetaan 
sijoituspaikkaa, kustannuksia ja hankerahoitusmahdollisuutta. Em. selvitysten jälkeen 
arvioidaan aloitteen esittämistä vuoden 2023 investointiohjelmaan. Kohde ei sisälly 
liikuntapaikkasuunnitelmaan, koska se vaatii em. lisäselvityksiä.

Kunnanhallitus 11.4.2022:
Pumptrack-alueen toteuttamiseksi Hollolaan on tehty 27.9.2021 liitteenä oleva 
aloite. Vastaus aloitteeseen on valmisteltu hyvinvoinnin ja elinvoiman palvelualueiden 
yhteistyönä. Hyvinvointivaliokunta on käsitellyt aloitetta kokouksessaan 23.2.2022 ja 
elinvoimavaliokunta kokouksessaan 8.3.2022.

Aloitteen toteutettavuuden selvittämiseksi kartoitetaan sijoituspaikkaa, kustannuksia 
ja hankerahoitusmahdollisuutta. Em selvitysten jälkeen arvioidaan aloitteen 
esittämistä vuoden 2023 investointiohjelmaan.

Kunnanhallitus hyväksyi osaltaan vastauksen aloitteeseen: aloitteen käsittely jatkuu 
talousarviokäsittelyssä lisäselvityksen pohjalta.
Kunnanhallitus lähetti vastauksen valtuustolle tiedoksi.

HOLDno-2021-657
Hollolan vihreä valtuusto ryhmä jätti 15.11.2021 aloitteen omaishoidontuen 
kehittämisestä Hollolassa ja Päijät-Hämeessä.

Kunnanhallitus totesi 22.11.2021, että aloiteasia kuuluu sosiaali- ja terveyspalveluihin, 
joiden järjestämisvastuu on 1.1.2017 alkaen siirretty Päijät-Hämeen 
hyvinvointikuntayhtymälle ja mitkä palvelut kuuluvat 1.1.2023 alkaen 
hyvinvointialueiden järjestämisvastuulle. Kunnanhallitus päätti esittää Päijät-Hämeen 
hyvinvointikuntayhtymän hallitukselle ja Vatelle (alueuudistuksen valmistelusta 
vastaavalle toimielimelle), että yhdenvertaisuus ja tasa-arvo palveluissa ja toiminnassa 
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on tärkeä tavoite, mutta heikommassa asemassa olevat ovat heterogeeninen joukko 
ja tarvitsevat erityisesti oikea-aikaisia ja kohdennettuja palveluja yksilöllisiin tarpeisiin 
(ml. omaishoidontuki). He tarvitsevat matalan kynnyksen ja varhaisen tuen palveluja ja 
tietoa niistä. Asiakasohjaus ja neuvonta on keskiössä.

HOLDno-2021-659
Valtuuston kokouksessa 15.11.2021 Vesikansan palveluihin liittyen jätettiin kaksi 
valtuustoaloitetta:

- Joensuu Jyrki- Palo-Mikkola-Marttila: Palvelusopimuksen avaaminen (PHHYKY-
Hollolan kunta)

- Nieminen-Takala-Marttila: Vesikansan terveysaseman ja terveyspalvelujen 
säilyttäminen

Kunnanhallitus päätti 22.11.2021

esittää Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymälle vahvan vetoomuksen 
Vesikansan ja Hämeenkosken alueiden sote-palvelujen puolesta
esittää neuvottelua Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymälle siitä, miten 
Hollolan kunnan palvelusopimuksen 2022 Vesikansan ja Hämeenkosken 
palvelukirjaukset tullaan toteuttamaan
esittää Päijät-Hämeen hyvinvointikuntayhtymälle, että palvelujen saatavuuden ja 
saavutettavuuden osalta:
sote-palvelujen ns. ristiinkäyttö (eri palvelujen hakeminen eri sote-keskuksista) 
tulee mahdollistaa
ikäihmisten palveluohjaukseen panostettaisiin siten, että jokaisella on kyky 
löytää ja käyttää tarvittavaa tietoa ja palveluja 
julkisen liikenteen reittisuunnitteluun ja palvelujärjestelmän joustavuuden 
suunnitteluun (mm. kuljetusasiakkaiden aikaikkunat) panostettaisiin yhtymän (ja 
tulevan hyvinvointialueen) taholta yhteistyössä kuntien kanssa
informaatiotarvetta arvioidaan muutostilanteissa ja tarvittaessa uusia 
keskustelutilaisuuksia järjestetään asukkaille
HOLDno-2021-737

Tuija Braxin valtuustoaloite 13.12.2021: Hollolassa otetaan käyttöön vauvaraha sekä 
muuttoraha

Kunnanhallitus on jättänyt 20.12.2021 aloitteen hyvinvoinnin palvelualueelle. 
Hyvinvointivaliokunta 13.4.2022: Hyvinvointivaliokunta palautti asian 
jatkovalmisteluun. 
Asian käsittely on kesken.

HOLDno-2021-738
Seija Aakalan ja Harri Vinnamon valtuustoaloite 13.12.2021: 21 hyvinvointialuetta 
tulevat muuttamaan nykyisten kuntien tehtävien määrää. Aloitteessa ehdotetaan, että 
Hollolassa selvitetään, mitä virkoja kunnassamme on enää tarpeen säilyttää.

Kunnanhallitus jätti aloitteen 20.12.2021 konsernipalveluille valmisteltavaksi.

Kunnanhallitus 11.4.2022:
1.1.2023 SOTE-henkilöstö siirtyy hyvinvointialueille. Vuodesta 2023 alkaen SOTE-
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sopimuksen (virka- ja työehtosopimus) piirissä olevia työntekijöitä ei enää ole 
kunnissa. Kaiken kaikkiaan noin 180.000 työntekijää siirtyy valtakunnan tasolla 
hyvinvointialueille. 

Hollolan kunnanvaltuuston päätöksellä 13.6.2016 kunnan sosiaali- ja 
terveyspalvelujen järjestämisvastuu on siirretty Päijät-Hämeen 
hyvinvointikuntayhtymälle 1.1.2017, jolloin myös sote-henkilöstö siirtyi pois Hollolan 
kunnan organisaatiosta ja kunnan päätösvalta sote-asioihin päättyi. 

Hollolan kunnasta hyvinvointialueelle siirtyy siis ainoastaan oppilashuollon henkilöstö, 
joka tarkoittaa tällä hetkellä kymmentä työntekijää. Henkilöstön siirtosopimus tulee 
kunnanvaltuuston käsiteltäväksi syksyllä 2022.

Tällä hetkellä valmistellaan myös ympäristöterveydenhuollon siirtymistä Hollolan 
kunnan hoidettavaksi, joka tarkoittaisi toteutuessaan sitä, että kunnan 
henkilöstömäärä lisääntyy 29 työntekijällä. Hyvinvointialueiden muodostuminen ei 
näin ollen ainakaan henkilöstönäkökulmasta vähennä Hollolan kunnan tehtäviä. 

Hollolan kunnassa on kunnanhallituksen hyväksymä palkkausjärjestelmä, joka 
perustuu tehtävien vaativuuden arviointiin. Kunkin tehtävän tehtäväkohtainen palkka 
muodostuu siis tehtävän vaativuuden mukaan. Tehtävän vaativuuden arviointi 
tehdään luonnollisesti uudestaan, jos tehtävien määrässä tapahtuu olennaisia 
muutoksia. Tällaisia muutoksia ei kuitenkaan ole nähtävissä hyvinvointialueiden 
muodostumisen myötä. 

Kunnanhallitus totesi ettei valtuustoaloite aiheuta toimenpiteitä ja aloite katsotaan 
loppun käsitellylksi.
Kunnanhallitus antoi edellä selostetun vastineen kunnanvaltuustolle tiedoksi. 

9. HOLDno-2021-739

Pia Salon valtuustoaloite 13.12.2021: Asianmukaisten työkenkien kustantaminen 
kunnan työntekijöille osana työhyvinvointia.

Kunnanhallitus jätti aloitteen 20.12.2021 konsernipalveluille valmisteltavaksi.

Kunnanhallitus 11.4.2022:
Tällä hetkellä Hollolan kunta tarjoaa työkengät henkilöstölleen alla selostetun 
mukaisesti. 

Kuntatekniikan henkilöstölle työnantaja on hankkinut työkengät käytettäväksi 
töissä ja työmailla (turvakengät).
Ulkotöitä tekevillä on talvi- ja kesäkengät erikseen. 
Ruoka- ja siivouspalvelujen henkilöstölle työnantaja kustantaa työkengät kerran 
vuodessa. Vaatimuksena on alalle sopiva turvallinen ammattijalkine, jossa on 
umpikärki, vähintään kiinteä takaremmi ja liukumaton pohja, joka soveltuu mm. 
kosteille lattiapinnoille.

Hyvinvoinnin palvelualueella ei työnantajan toimesta kustanneta työkenkiä 
työntekijöille, poikkeuksena koulumestarin tehtävä. Kasvatus- ja opetushenkilöstön 
osalta työkenkien hankkimista ei nähdä tarpeellisena. Kasvatus- ja opetusalalla työtä 
tehdään myös hyvin erilaisissa ympäristöissä ja olosuhteissa. 

Kaikkien palvelualueiden kanssa käydyn keskustelun perusteella työkenkien 
laajemmalle tarjoamiselle ei nähdä perusteita.
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Kunnanhallitus totesi, ettei aloite aiheuta toimenpiteitä ja aloite katsotaan loppun 
käsitellyksi.
Kunnanhallitus antoi edellä selostetun vastineen kunnanvaltuustolle tiedoksi.

10. HOLDno-2021-736

Tuija Braxin valtuustoaloite 13.12.2021: Valtuustoaloite ruokapalvelujen 
kehittämiseksi ulkomailta tuotavien raaka-aineiden hankinnan vähentämiseksi tai 
lopettamiseksi Hollolan ruokapalveluissa sekä kiinnittämällä lisää huomiota 
ympäristömyönteiseen tuotantotapaan.

Elinvoimavaliokunta totesi 1.2.2022 mm., että uudelle valtuustolle on esitelty kestävän 
kehityksen ruokapalvelut 11.10.2021 Ilmastotyö strategiassa tilaisuudessa (teams). 
Tilaisuudessa esitettiin toimintaperiaatteet koskien ympäristörasituksen minimointia 
ruoka- ja siivouspalveluissa. Samassa tilaisuudessa palvelupäällikkö Simolin kertoi, 
että ruokapalvelu panostaa elintarvikkeiden mahdollisimman korkeaan 
kotimaisuusasteeseen. Ruokapalveluissa jatketaan hyvää kehitystyötä nykyisen 
linjauksen mukaisesti.

Kunnanhallitus 11.4.2022:
Kunnanhallitus totesi, että ruokapalveluissa jatketaan hyvää kehitystyötä nykyisen 
linjauksen mukaisesti. Kunnanhallitus totesi aloitteen osaltaan loppuunkäsitellyksi ja 
antaa edellä selostetun vastineen kunnanvaltuustolle tiedoksi. 

11. HOLDno-2021 735

Minna Niemisen valtuustoaloite 13.12.2021:Yhteinen vaatimus PHHYKY:lle säilyttää 
Vesikansan terveyspalvelut.

Kunnanhallitus 20.12.2021: Valtuuston kokouksessa 13.12.2021 valtuutettu Minna 
Nieminen on jättänyt aloitteen koskien Vesikansan palveluja. Aloitteessa esitetään 
kunnan valtuutettuja ja virkamiehiä kirjoittamaan Vesikansan terveysaseman 
säilyttämisen puolesta adressin.

Kunnanhallitus totesi vastauksena valtuutettu Minna Niemisen 13.12.2021 jättämään 
valtuustoaloitteeseen, että aloitteessa esitetyt näkökulmat on otettu esille Päijät-
Hämeen hyvinvointikuntayhtymän kanssa 2.12.2021 järjestetyssä neuvottelussa. 
Adressien allekirjoittaminen on vapaata kansalaistoimintaa, eikä siihen voida 
velvoittaa tai sitä edellyttää.

 

Ehdotus

Valtuusto merkitsee selvityksen valtuutettujen tekemistä aloitteista loppuvuodelta 
2021 tiedoksi.

Ne aloitteet, joita ei ole vielä loppuun käsitelty, tuodaan käsittelyn jälkeen valtuustolle 
tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Tiedoksi
-
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§ 12
Ilmoitusasiat

Päätös
Valtuusto merkitsi toimielinten ajankohtaiskatsaukset ja ilmoituksen tiedoksi.

 

Merk. Elinvoimavaliokunnan puheenjohtajan Miikka Lönnqvist antoi 
ajankohtaiskatsauksen Elinvoimavaliokunnan ajankohtaisista asioista.

Hyvinvointivaliokunnan puheenjohtaja Pia Salo antoi ajankohtaiskatsauksen 
Hyvinvointivaliokunnan ajankohtaisista asioista.

Nuorisovaltuuston puheenjohtaja Henna Hyytiä antoi ajankohtaiskatsauksen 
Nuorisovaltuuston ajankohtaisasioista.

 

Puheenjohtaja luki saapuneen ilmoituksen Perussuomalaisten 
valtuustoryhmän henkilövalinnoista: 

Perussuomalaisten valtuustoryhmä on järjestäytynyt vuosikokouksessaan 
ja tehnyt seuraavat valinnat:

Valtuustoryhmän puheenjohtaja Aki Markkola
Valtuustoryhmän varapuheenjohtaja Petri Palo
Valtuustoryhmän sihteeri Pia Salo
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1.  

§ 13
Aloiteasiat

Liitteet
1 Aloite Kunnan toiminnan parantaminen Miekkiössä

Päätös
Kari Aaltonen: Kunnan toiminnan parantaminen Miekkiössä..

 Jätetty aloite on tämän pöytäkirjan liitteenä.

Aloite jätetään kunnanhallitukselle valmisteltavaksi.
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Kunnallisvalitus
§4, §5, §6, §9

Kunnallisvalitusohje
Valitusosoitus

Tähän päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella.

Valitusoikeus

Päätökseen saa hakea muutosta se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, 
velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen), sekä kunnan 
jäsen. Riita-asiat käsitellään käräjäoikeudessa. 

Valitusaika

Kunnallisvalitus on tehtävä  kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.30 päivän

Valitus on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan viimeisenä 
päivänä ennen valitusviranomaisen aukioloajan päättymistä.

Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, seitsemän 
päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä tavallista sähköistä tiedoksiantoa 
asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, kolmantena 
päivänä viestin lähettämisestä. Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä 
tiedon seitsemän päivän kuluttua siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä 
tietoverkossa. Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen 
päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai 
arkilauantai, saa valituksen tehdä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen.

Valitusperusteet

Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että

päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä,
päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai
päätös on muuten lainvastainen.

Valittajan tulee esittää valituksen perusteet valitusviranomaiselle ennen valitusajan 
päättymistä.

Valitusviranomainen

Kunnallisvalitus tehdään Hämeenlinnan hallinto-oikeudelle.

Hämeenlinnan hallinto-oikeus
Postiosoite: Raatihuoneenkatu 1, 13100 Hämeenlinna
Käyntiosoite: Arvi Karistonkatu 5, Hämeenlinna
Sähköpostiosoite: hameenlinna.hao(at)oikeus.fi
Faksinumero: 029 564 2269
Puhelinnumero: 029 564 2210
Aukioloaika: maanantai-perjantai klo 8.00-16.15.

Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten asiointipalvelussa 
osoitteessa https://asiointi2.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet.

Valituksen muoto ja sisältö



Hollolan kunta Pöytäkirja 1/2022 61 ( )62
Valtuusto 02.05.2022

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Hollolan asianhallintajärjestelmässä

Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen 
kirjallisesta muodosta.

Valituksessa on ilmoitettava:

päätös, johon haetaan muutosta (valituksen kohteena oleva päätös)
miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan 
tehtäväksi (vaatimukset)
vaatimusten perusteet
mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei kohdistu 
valittajaan. 

Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos puhevaltaa 
käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän yhteystiedot on 
ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen vireillä ollessa ilmoitettava 
viipymättä hallintotuomioistuimelle.

Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu osoite, johon 
oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää (prosessiosoite). Mikäli valittaja 
on ilmoittanut enemmän kuin yhden prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, 
mihin ilmoitetuista osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat. 

Valitukseen on liitettävä:

valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen
selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu selvitys 
valitusajan alkamisen ajankohdasta 
asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo 
aikaisemmin toimitettu viranomaiselle

Oikeudenkäyntimaksu

Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen mukaan 
kuin tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään.

Pöytäkirja

Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Hollolan kunnan 
kirjaamosta.
Postiosoite: PL 66, 15871 Hollola
Käyntiosoite: Tiilijärventie 7 F, Hollola
Sähköposti: kirjaamo(at)hollola.fi
Puhelinnumero: 044 780 1427
Kirjaamon aukioloajat: maanantai-perjantai klo 9.00-15.00
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Muutoksenhakukielto
§1, §2, §3, §7, §8, §10, §11, §12, §13

Muutoksenhakukielto
Oikaisuvaatimusta tai kunnallisvalitusta ei saa tehdä päätöksestä, joka koskee:

vain valmistelua tai täytäntöönpanoa (KuntaL 136 §)
virka- tai työehtosopimuksen tulkintaa tai soveltamista ja viranhaltija on 
jäsenenä viranhaltijayhdistyksessä, jolla on oikeus panna asia vireille 
työtuomioistuimessa (KVhl 50 § 2 mom.)
etuosto-oikeuden käyttämättä jättämistä (EtuostoL 22 §)
oppilaan arviointia (Perusopetuslaki 22 ja 42 c §).

Riita-asia käsitellään käräjäoikeudessa.
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